
 

P r o t o k ó ł   Nr   XXXII/13 

z XXXII sesji Rady Miasta Skierniewice odbytej w dniu 31 stycznia 2012 roku  

w godz. 09.00 – 14.00 w sali konferencyjnej ośrodka sportu, ul. Pomologiczna 8  

pod przewodnictwem Przewodniczącego Rady Miasta Skierniewice Mariusza Dziudy.  

 

Ustawowa liczba radnych     - 21 

Faktyczna liczba radnych     - 21 

Liczba radnych obecnych na sesji    - 20 

Liczba radnych nieobecnych na sesji    - 1 

               - radna Bożena Meszka Stefanowska  

                 nieobecność usprawiedliwiona   

         

 

Lista obecności radnych oraz zaproszonych gości stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 

 Porządek dzienny :  

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Uwagi do porządku dziennego. 

3. Przyjęcie Protokołu Nr XXXI/2012 z XXXI sesji Rady Miasta Skierniewice odbytej  

w dniu 21 grudnia 2012 roku. 

4. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Miasta Skierniewice wraz z prognozą długu na lata 2013-2022. 

5. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta Skierniewice na 2013 rok. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie wniesienia wkładu pieniężnego do spółki „Zakład Utrzymania 

Miasta” Spółka z o.o. w Skierniewicach.  

7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości (położonej 

przy ul. Instytutowej).  

8. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Centrum Kształcenia Ustawicznego  

w Skierniewicach. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami Miasta Skierniewice. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do procedury zmiany granic Miasta Skierniewice.  

12. Podjęcie uchwały w sprawie podziału Miasta Skierniewice na stałe obwody głosowania, 

ustalenia ich granic i numerów oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych.  

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody Komendzie Miejskiej Policji w Skierniewicach  

na użycie herbu Miasta Skierniewice. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania stypendiów  

dla osób zajmujących się twórczością artystyczną, upowszechnianiem kultury, opieką  

nad zabytkami oraz ich wysokości. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji instytucji kultury pod nazwą Młodzieżowe Centrum 

Kultury w Skierniewicach. 

16. Przedłożenie sprawozdań z pracy Komisji Rady Miasta Skierniewice za 2012 rok oraz planów 

pracy Komisji na 2013 rok.   

17. Sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku funkcjonującej przy 

Prezydencie Miasta Skierniewice i Staroście Skierniewickim – za 2012 rok oraz plan pracy 

Komisji na rok 2013. 

18. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Skierniewice w okresie od 12 grudnia 2012 roku  

do 22 stycznia 2013 roku. 0 

19. Interpelacje i zapytania radnych. 

20. Wolne wnioski i oświadczenia.  

21. Sprawy  różne. 

22. Zamknięcie sesji. 
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    P u n k t  1 

Przewodniczący  Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda  dokonał otwarcia  XXXII sesji 

Rady Miasta Skierniewice, stwierdzając jednocześnie prawomocność obrad z uwagi na obecność  

20  radnych na ogólną liczbę 21. 

 

  P u n k t  2 

Uwagi do porządku dziennego. 

 

Prezydent Miasta Skierniewice Leszek Trębski zgłosił autopoprawkę do projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 

Skierniewice wraz z prognozą długu na lata 2013-2022. Autopoprawka związana jest  

ze zmianą techniczną dotyczącą zmiany nazwy zadania realizowanego i zapisanego w budżecie 

Miasta Skierniewice. Zadanie to dotychczas zapisane było pod nazwą -  Remont budynku przy  

ul. Kozietulskiego w Skierniewicach. Jest to remont budynku pod potrzeby Polskiego Czerwonego 

Krzyża, który obecnie znajduje się na ul. Kościuszki 2, a ze względu na rewitalizację Koszar, 

Stowarzyszenie  musi zostać przeniesione na ul. Kozietulskiego.  Zadanie otrzyma więc nazwę – 

przebudowa budynku przy ul. Kozietulskiego 3.  Wynika to z tego, że planowany był remont,  

ale po zapoznaniu się ze stanem technicznym obiektu, musi zostać on przebudowany, a nie tylko 

wyremontowany. Konsekwencją jest autopoprawka w punkcie 5 porządku obrad, czyli w punkcie, 

w którym podejmowana będzie uchwała dotycząca zmian w budżecie Miasta na 2013 rok. Radni 

doskonale wiedzą, że jedno wynika z drugiego, gdyż kiedy dokonywana jest autopoprawka  

w budżecie Miasta, wcześniej musi zostać to dokonane w WPF. Ponadto Prezydent zgłosił 

autopoprawkę do punktu 12 porządku obrad, tj. projektu uchwały w sprawie podziału Miasta 

Skierniewice na stałe obwody głosowania, ustalenia ich granic i numerów oraz siedzib obwodowych 

komisji wyborczych. W materiałach sesyjnych została radnym złożona propozycja, aby obwód 

głosowania nr 24 zmienił siedzibę Obwodowej Komisji Wyborczej z ul Łódzkiej 36 na ul. 1 Maja 

15, tzn. obecnej myjni przy ul. Łódzkiej na Szkołę Podstawową Nr 2. Mieszkańcy Skierniewic 

twierdzą, że przeniesienie obwodu do Szkoły Podstawowej Nr 2 spowoduje wydłużenie drogi  

do miejsca głosowania. Większości z tych mieszkańców należy do Parafii na Zadębiu, a  tradycyjnie 

głosy oddaje się po mszy świętej. Mieszkańcy musieliby skręcać w odwrotną stronę niż zazwyczaj 

to robili. W związku z powyższym przywrócono dotychczasowe miejsce do głosowania, czyli  

ul. Łódzką 36.  

 

             P u n k t  3 

Protokół Nr XXXI/2012 z XXXI sesji Rady Miasta Skierniewice odbytej w dniu 21 grudnia 2012 

roku  radni przyjęli większością głosów, przy 18 głosach ,,za”, braku głosów przeciwnych i 1 głosie 

wstrzymującym się.  

 

    P u n k t  4 

Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej   

Miasta Skierniewice wraz z prognozą długu na lata 2013-2022 wraz z autopoprawką  radni otrzymali 

na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów radny Leszek Jek poinformował, że omawiany 

projekt uchwały wraz z autopoprawką  Komisja zaopiniowała większością głosów pozytywnie, przy 8 

głosach „za”, braku głosów przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się.   
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Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał  

pod głosowanie projekt uchwały  w w/w sprawie wraz z autopoprawką .   

Uchwałę Nr XXXII/1/13 zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Miasta Skierniewice wraz z prognozą długu na lata 2013-2022  Rada Miasta 

Skierniewice podjęła większością głosów przy 14  głosach ,,za”, braku głosów przeciwnych i 5 

głosach wstrzymujących się.  

Uchwała Nr XXXII/1/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

 P u n k t  5 

Projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta Skierniewice na 2013 rok wraz  

z autopoprawką   radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów radny Leszek Jek poinformował, że omawiany 

projekt uchwały wraz z autopoprawką Komisja zaopiniowała większością głosów pozytywnie, 

 przy 7 głosach „za”, braku głosów przeciwnych i 3 głosach wstrzymujących się.   

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie wraz z autopoprawką . 

Uchwałę Nr XXXII/2/13 w sprawie zmian w budżecie Miasta Skierniewice na 2013 rok  Rada 

Miasta Skierniewice podjęła większością głosów przy 13  głosach ,,za”, braku głosów przeciwnych  

i 6 głosach wstrzymujących się.   

Uchwała Nr XXXII/2/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

        P u n k t  6 

Projekt uchwały w sprawie wniesienia wkładu pieniężnego do spółki „Zakład Utrzymania Miasta” 

Spółka z o.o. w Skierniewicach radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodniczący Komisji Mienia Komunalnego i Rozwoju Gospodarczego Rady Miasta 

Skierniewice Stanisław Szałwiński poinformował, że omawiany projekt uchwały Komisja 

zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie, przy 13 głosach ,,za”. 

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie. 

Uchwałę Nr XXXII/3/13 w sprawie wniesienia wkładu pieniężnego do spółki „Zakład Utrzymania 

Miasta” Spółka z o.o. w Skierniewicach Rada Miasta Skierniewice podjęła większością głosów,  

przy 18 głosach „za”, braku głosów przeciwnych i 1  głosie  wstrzymującym się. 

Uchwała Nr XXXII/3/13  w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

       P u n k t  7 

Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości (położonej  

przy ul. Instytutowej) radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodniczący Komisji Mienia Komunalnego i Rozwoju Gospodarczego Rady Miasta 

Skierniewice Stanisław Szałwiński  poinformował, że omawiany projekt uchwały Komisja 

zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie, przy 13  głosach ,,za”. 

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie.  
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Uchwałę Nr XXXII/4/13 w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości Rada 

Miasta Skierniewice podjęła jednogłośnie, przy 19 głosach „za”. 

Uchwała Nr XXXII/4/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

P u n k t  8 

Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości  radni otrzymali  

na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodniczący Komisji Mienia Komunalnego i Rozwoju Gospodarczego Rady Miasta 

Skierniewice Stanisław Szałwiński  poinformował, że omawiany projekt uchwały Komisja 

zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie, przy 12  głosach ,,za”. 

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie.  

 

Uchwałę Nr XXXII/5/13 w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości Rada 

Miasta Skierniewice podjęła jednogłośnie, przy 19 głosach „za”. 

Uchwała Nr XXXII/5/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

P u n k t  9 

Projekt uchwały w sprawie zamiaru likwidacji Centrum Kształcenia Ustawicznego  

w Skierniewicach radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodnicząca Komisji Mienia ds. Oświaty i Młodzieży Rady Miasta Skierniewice Ewa 

Biskupska poinformowała, że omawiany projekt uchwały Komisja zaopiniowała większością 

głosów pozytywnie, przy 7 głosach ,,za”, 2  głosach  przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym  się.  

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie.  

 

Uchwałę Nr XXXII/6/13 w sprawie zamiaru likwidacji Centrum Kształcenia Ustawicznego  

w Skierniewicach Rada Miasta Skierniewice podjęła większością głosów, przy 13 głosach ,,za”,  

1 głosie przeciwnym  i 5 głosach wstrzymujących się.  

Uchwała Nr XXXII/6/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

P u n k t  10 

Projekt uchwały w sprawie przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami Miasta Skierniewice  radni 

otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodnicząca Komisji Samorządu, Zdrowia, Pomocy Społecznej oraz Ładu i Porządku  

Publicznego Danuta Nowakowska  poinformowała, że omawiany projekt uchwały Komisja 

zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie, przy 7 głosach „za”. 

 

Radny Adam Stanecki  powiedział, że §2 mówi, iż uprawnieni do konsultacji są mieszkańcy 

Miasta Skierniewice.  Zapytał, czy kwestia dotyczy wszystkich, czy wybranej grupy mieszkańców 

Skierniewic?  Zdaniem radnego kwestię należy sprecyzować. Ponadto §3 mówi, iż konsultacje trwać 

będą 14 dni. Prezydent Skierniewic poda to do wiadomości poprzez ogłoszenie w lokalnych 

środkach masowego przekazu i rozplakatowanie. Zapytał, czy informacja nie powinna  

być zamieszczona na stronie internetowej Urzędu Miasta? Radny zapytał też, czy można będzie 

głosować przez internet? Ponadto radny zapytał, czy ankieta nie powinna informować,  
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że w przypadku osób niepełnoletnich, dla celów związanych z opracowaniem wyników ankiety, 

podpis powinni złożyć też rodzice lub opiekun? 

Naczelnik Wydziału Organizacyjnego Urzędu Miasta Skierniewice Arkadiusz Binek  
powiedział, że projekt uchwały jest dokładnie taki sam, oczywiście z wyjątkiem części 

merytorycznej dotyczącej granic jak ten, który przekładany był podczas zmiany granic dotyczących 

Makowa.  W uchwale, która została wówczas podjęta były zapisy dotyczące stałego zamieszkania  

i wieku. Wojewoda zakwestionował uchwałę i zobowiązał do tego, aby zapisano, iż uprawnieni  

są mieszkańcy. W związku z powyższym w omawianym projekcie uchwały zapisano, że każdy 

mieszkaniec ma możliwość składania i wypowiadania się w przedmiocie. Standardowo ogłoszenie 

znajdzie się na stronie internetowej i w Biuletynie Informacji Publicznej Miasta Skierniewice. 

Możliwości głosowania przez internet niestety nie będzie. Nie ma na tą chwilę mechanizmów. 

Chodzi o to, aby nie zafałszować wyników. Należałoby wykonać bezpieczny podpis. Miasto nie 

chce utrudniać mieszkańcom udziału i stąd forma papierowa, która jest najbardziej bezpieczna. 

Postępowanie administracyjne jest na dzień dzisiejszy w formie przede wszystkim papierowej. 

Składając dokumenty do Urzędu Wojewódzkiego celem weryfikacji uchwały i kompletności  

materiałów, składane są też wyniki konsultacji. Jeśli chodzi o wyrażenie zgody, jest zapis mówiący, 

iż mieszkaniec wyraża zgodę na przetwarzanie danych osobowych, dla celów związanych  

z opracowaniem ankiety. Jeśli podpisze się osoba pełnoletnia i niepełnoletnia, jest to jednoznaczne. 

Naczelnik poinformował, że taka sytuacja nie miała miejsca.   

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie.  

Uchwałę Nr XXXII/7/13 w sprawie przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami Miasta 

Skierniewice Rada Miasta Skierniewice podjęła jednogłośnie, przy 19 głosach ,,za”.  

Uchwała Nr XXXII/7/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

P u n k t  11 

Projekt uchwały w sprawie przystąpienia do procedury zmiany granic Miasta Skierniewice radni 

otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodnicząca Komisji Samorządu, Zdrowia, Pomocy Społecznej oraz Ładu i Porządku   

Publicznego Danuta Nowakowska  poinformowała, że omawiany projekt uchwały Komisja 

zaopiniowała Komisja zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie, przy 7 głosach „za”. 

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie.  

 

Uchwałę Nr XXXII/8/13 w sprawie przystąpienia do procedury zmiany granic Miasta Skierniewice  

Rada Miasta Skierniewice podjęła jednogłośnie, przy 19 głosach ,,za”.  

Uchwała Nr XXXII/8/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

P u n k t  12 

Projekt uchwały w sprawie podziału Miasta Skierniewice na stałe obwody głosowania, ustalenia  

ich granic i numerów oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych wraz z autopoprawką radni 

otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodnicząca Komisji Samorządu, Zdrowia, Pomocy Społecznej oraz Ładu i Porządku   

Publicznego Danuta Nowakowska  poinformowała, że omawiany projekt uchwały wraz  

z autopoprawką  Komisja zaopiniowała większością głosów pozytywnie, przy 6 głosach „za”, braku 

głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się.  
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Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie wraz z autopoprawką.  

 

Uchwałę Nr XXXII/9/13 w sprawie podziału Miasta Skierniewice na stałe obwody głosowania, 

ustalenia ich granic i numerów oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych Rada Miasta 

Skierniewice podjęła większością głosów, przy 15 głosach ,,za”, braku głosów przeciwnych  

i 4 głosach wstrzymujących się.  

Uchwała Nr XXXII/9/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

P u n k t  13 

Projekt uchwały w sprawie w sprawie wyrażenia zgody Komendzie Miejskiej Policji  

w Skierniewicach  na użycie herbu Miasta Skierniewice radni otrzymali na piśmie w terminie 

wcześniejszym.  

 

Przewodnicząca Komisji Samorządu, Zdrowia, Pomocy Społecznej oraz Ładu i Porządku   

Publicznego Danuta Nowakowska  poinformowała, że omawiany projekt uchwały Komisja 

zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie, przy 7 głosach „za”. 

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie.  

 

Uchwałę Nr XXXII/10/13 w sprawie wyrażenia zgody Komendzie Miejskiej Policji  

w Skierniewicach  na użycie herbu Miasta Skierniewice Rada Miasta Skierniewice podjęła 

jednogłośnie, przy 19 głosach ,,za”.  

Uchwała Nr XXXII/10/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

P u n k t  14 

Projekt uchwały w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania stypendiów dla osób 

zajmujących się twórczością artystyczną, upowszechnianiem kultury, opieką nad zabytkami oraz ich 

wysokości radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Sportu i Współpracy z Zagranicą Rady Miasta Skierniewice 

Andrzej Malka  poinformował, że omawiany projekt uchwały Komisja zaopiniowała jednogłośnie 

pozytywnie, przy 13  głosach ,,za”.    

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał i poddał pod głosowanie 

projekt uchwały  w w/w sprawie. 

 

Uchwałę Nr XXXII/11/13 w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania stypendiów 

dla osób zajmujących się twórczością artystyczną, upowszechnianiem kultury, opieką nad zabytkami 

oraz ich wysokości Rada Miasta Skierniewice podjęła jednogłośnie, przy 19   głosach „za”. 

Uchwała Nr XXXII/11/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

 

P u n k t  15 

Projekt uchwały w sprawie likwidacji instytucji kultury pod nazwą Młodzieżowe Centrum Kultury 

w Skierniewicach radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Radny Krzysztof Jażdżyk złożył wniosek o ogłoszenie przerwy. 
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Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda  powiedział, że również chciał 

zaproponować przerwę, gdyż w punkcie tym odbędzie się prezentacja. Ogłosił przerwę.  

Po zakończeniu przerwy Przewodniczący wznowił obrady.  

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Sportu i Współpracy z Zagranicą Rady Miasta Skierniewice 

Andrzej Malka  poinformował, że omawiany projekt uchwały Komisja zaopiniowała większością 

głosów pozytywnie, przy 7 głosach ,,za”, 6 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się. 

 

I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że w dniu dzisiejszym 

radni będą głosowali nad uchwałą w sprawie likwidacji instytucji kultury pod nazwą Młodzieżowe 

Centrum Kultury. Tak naprawdę, radni wyrażą wolę, czy opowiadają się za zmianami 

restrukturyzacyjnymi w całym obszarze kultury oraz czy są gotowi wyjść naprzeciw oczekiwaniom 

mieszkańców. Mieszkańcy, szczególnie młodzi (przedział wiekowy  20+ - 30+) oczekują zmian  

w segmencie zarządzania. Mieszkańcy ci oczekują prężnego ośrodka kultury z bogatą i różnorodną 

kulturą, chcą uczestniczyć w tworzeniu kultury jako odbiorca, ale również jako twórca. Należy 

dążyć do równego traktowania twórców oraz organizatorów kultury bez względu na ich formę 

prawną i to, czy są to instytucje, organizacje pozarządowe, grupy formalne, czy indywidualni 

artyści. Według mieszkańców powinno być więcej instruktorów i animatorów kultury. Powinna  

być prowadzona metoda projektu, stosowane powinny być małe granty. Mieszkańcy powinni  

być aktywizowani. Ponadto budowana powinna być tożsamość Miasta. W celu spełnienia tych 

wymagań muszą nastąpić zmiany systemowe. Musi zaistnieć efektywne zarządzanie jednostkami 

kultury.  Za chwilę przedstawiony zostanie materiał opracowany przez Zespół powołany przez 

Prezydenta Miasta. Skład osobowy Zespołu przedstawi za chwilę Naczelnik. W skład Zespołu 

wchodzili radni, przedstawiciele instytucji, urzędnicy oraz dyrektorzy jednostek kultury. Wcześniej 

nastąpiła solidna diagnoza wieloetapowa, która pozwoliła na opracowanie dwóch raportów, dwóch 

niezależnych instytutów. Zespół powołany miał wypracować stanowisko, czy rekomendacje zawarte  

w opracowaniach są do zaakceptowania, jeśli tak to w jakim stopniu, w jakim zakresie? 

Przedstawiony zostanie obszerny materiał, który obejmuje koncepcję restrukturyzacji działalności 

kulturalnej Miasta Skierniewice  oraz zawiera rekomendację do nowego Ośrodka Kultury.  

Naczelnik Wydziału Kultury, Sportu i Promocji Miasta Urzędu Miasta Skierniewice Aneta 

Grzegorzewska przedstawiła prezentację na temat koncepcji restrukturyzacji działalności 

kulturalnej Miasta Skierniewice.  

Prezentacja w załączeniu do Protokołu. 

 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda poprosił, by radni mówili  

z mównicy, gdyż jest to wygodniejsze dla osób słuchających.  

Radna Alicja Cyrańska  podziękowała za troskę i powiedziała, że  jest ona nie potrzebna.  

Nie ma sensu powtarzać tego samego dwa razy. Radna podczas posiedzenia Komisji Kultury, Sportu   

i Współpracy z Zagranicą RMS przedstawiła  dużo racjonalnych argumentów, przemyślanych 

 i skonsultowanych z ludźmi kultury. Radna rozmawiała z Dyrektorem Łódzkiego Domu Kultury 

 i pytała, czy nie błądzi w tezach, przy których upiera się od roku. Dyrektor powiedział, że radna  

ma rację. Zlikwidować dom kultury jest bardzo łatwo, ale nie można go odbudować. Wobec  

tak wielu wypowiedzianych słów, nie chce się już radnej mówić. Najkrótszy komentarz  radnej 

brzmi - szkoda słów. W związku z osobami, które nie uczestniczyły w dyskusji, radna w skrócie 

powie, dlaczego uważa uzasadnienie za nielogiczne, szkodliwe i nie wytrzymujące racjonalnej 

krytyki. Uzasadnieniem do projektu uchwały w sprawie likwidacji instytucji  kultury jest min. 

argument, że zlecenie konkretnych zadań organizacją i agencją obniży koszty. Wiadomo,  

że te agencje i podmioty gospodarcze nie są organizacjami charytatywnymi i bazują na zarobku. 

Uzasadnienie mówi, iż w związku z tym, że agencje zrobią to taniej niż domy kultury uważa   

się  za niecelowe i nieuzasadnione ze wglądów ekonomicznych utrzymywanie na terenie Miasta 

Skierniewice MOK i MCK. Radna uważa, że argumentacja taka nie wytrzymuje krytyki. Ponadto  

w uzasadnieniu mówi się, że MOK  oraz MCK należy złączyć ponieważ mają tożsamy profil. Radna 
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przeprowadziła dowód, iż jest to nieprawdą i na koniec postawiła wniosek, że skoro stara  

się   wmówić radnym, że MCK jest tożsamy z MOK, to jest on tak samo sensowny, jakby 

udowadniać radnym, że pies jest tożsamy z kotem.  W dalszej kolejności uzasadnienie mówi,  

że  powyższe stanowisko znalazło akceptację mieszkańców Skierniewic. Radna powiedziała, iż jest 

to fałsz i nieprawda. Ankiety, które były przeprowadzone wśród mieszkańców Skierniewic tego nie 

mówią i jest to nadużywanie oraz fałsz. Mieszkańcy nie powiedzieli, że chcą zlikwidować MCK. 

Mieszkańcy wypowiedzieli się dobrze pod kątem merytorycznej działalności tej instytucji. Jeżeli 

mieszkańcy mówili, że chcieliby zmienić godziny pewnych imprez, to są to detale. Detale  

te nie uzasadniają tej strategicznej i bardzo ważnej decyzji. Radna powiedziała, że na takich 

drobiazgach nie można opierać takiej decyzji. Następnie w uzasadnieniu napisane jest, że poprawi 

się jakość, jeśli zlikwidowany zostanie MCK i stworzona zostanie nowa, prężna instytucja kultury. 

Zapytała, skąd wiadomo, że instytucja będzie prężna i będzie oferowała lepszą jakość oferty 

kulturalnej niż obecna? Z czego zaufanie to wynika? Powiedziała, że przede wszystkim radni  

nie wiedzą, kto stanąłby na czele tej nowo powołanej jednostki. Aby udźwignąć tak wielką 

instytucję i zarządzanie nią, powinien być zatrudniony sprawny menager. Wysokiej klasy menager, 

chce zarobić nawet kilkanaście tysięcy. Zapytała, co Miasto może takiemu menagerowi zaoferować? 

Ponadto radna powiedział, że wiadomo, iż im mniejsza instytucja, tym lepiej się nią zarządza. Dwie 

instytucje mogą ponadto pozyskać więcej pieniędzy na projekty, niż jedna instytucja. Na koniec  

w uzasadnieniu zapisane jest, że imprezy kulturalne cieszące się dużym zainteresowaniem 

mieszkańców zostaną dalej utrzymane. Radna zapytała, jaką miarę zastosuje się do tego, które 

imprezy zlikwidować? Propozycja radnej jest taka, że pierwszą imprezą do zlikwidowania jest 

sztandarowa impreza I Zastępcy Prezydenta Miasta Skierniewice Beaty Jabłońskiej  ef ef Urodziny 

Mistrza, na której ostatnio było 20 osób. Radna na posiedzeniu komisji pytała już, jaki był koszt 

imprezy, ale odpowiedzi nie uzyskała. Reforma kultury sprowadza się do tego, aby racjonalnie 

dzielić wydatki i dbać o finanse Miasta.  Ponadto radna powiedziała, że raport wskazał  

na to, że mieszkańcy uważają, iż przedstawiciele Urzędu Miasta nie uczestniczą w życiu 

kulturalnym Miasta. Zdaniem radnej osoba, która zarządza kulturą powinna uczestniczyć w życiu 

kulturalnym, co nakazuje zwykła kultura i przyzwoitość. Należy ludziom oddać honor za ich trud  

i okazać szacunek dla ich pracy. Niestety nie ma zainteresowania kulturą ze strony nią zarządzającej. 

Brak zainteresowania rodzi brak znajomości i zrozumienia kultury. Kultura jest materią 

niewymierną, bardzo delikatną i bardzo łatwo jest ją zepsuć. Radna uważa, że na stanowisku 

związanym z  zarządzaniem kulturą powinna zajmować się osoba, która miała już z kulturą 

styczność. Osoba, która wykazuje najlepsze chęci, intencje oraz miłość do skierniewiczan  

a nie posiada takich kompetencji, nie może nic dobrego dla kultury uczynić i najlepiej byłoby, gdyby 

nie starała się wprowadzać żadnych zmian. Zmiany te mogą przynieść kulturze wielkie szkody. 

Radna już widzi, co stanie się w przyszłości. Wszelka nieznajomość zagadnień kultury i tego,  

co się dzieje, świadczy o tym, że chce się wprowadzać zmiany i coś, co już istnieje. Brak wiedzy  

na temat tego, iż coś już jest, świadczy o nieznajomości i braku kompetencji. To, co istnieje, 

ubierane jest w  uczone słowa i stara się stworzyć jakieś wrażenie. Zapytała, w jakim celu program 

edukacji kulturalnej dla dzieci i młodzieży należy stworzyć we współpracy ze szkołami? Zapytała,  

kto ze strony szkół będzie się kwestią zajmował? Taki program istnieje i posiadają go domy kultury. 

Programy edukacji kulturalnej, które posiadają domy kultury, są stworzone przez fachowców. Teraz 

chce się dołączyć do programu nauczycieli, by na chłopski rozum zechcieli oni dołączyć swoją 

cegiełkę do rozwoju kultury w Mieście. Wystarczy tylko powiedzieć nauczycielom, by zechcieli 

przyprowadzać dzieci do domu kultury, gdyż czeka tam na nich świetnie przygotowany program. 

Ponadto chce się wprowadzić sposoby mierzenia liczby uczestników różnych form działań,  

w szczególności działań stałych.  Radna czytała sprawozdanie z działalności MCK za 2011 rok.  

W materiale wszystko jest wyszczególnione (formy działania, ile osób korzystało). Jednocześnie 

radna chciała, aby poznano różnorodność działań, jaka jest w MCK. O tym się nie mówi.   

To, że po zmianie będzie lepiej, daje się tylko do zrozumienia, że nie jest tam dobrze. Radna wątpi 

jednak, że  będzie lepiej. Mówi się o wprowadzeniu innowacyjnych form działania, prezentacji, 

happeningów, instalacji, warsztatów twórczych, akcji. Radna przeczytała, że to wszystko istnieje. 
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Jeśli chce się wprowadzać, to znaczy, że nie wie się co jest. Jest to kompromitujące  

i ośmieszające autorów reformy. Radna powiedziała, że kawiarenka tematyczna kiedyś podobno 

była, ale ze względów ekonomicznych nie ostała się. Ponadto chce się podejmować przedsięwzięcia 

międzypokoleniowe, oparte na autentycznej współpracy różnych grup wiekowych. Zapytała, czym 

jest Uniwersytet Trzeciego Wieku, jeśli nie przedsięwzięciem międzypokoleniowym? Radna w dniu 

wczorajszym zaśmiała się, kiedy przeczytała o wychodzeniu z propozycjami i  projektami  

do trudnych grup, także w przestrzeni, np. na podwórka i blokowiska oraz animowaniu działań  

w trudnych środowiskach (w oparciu o wykwalifikowaną kadrę). Takie działania zostały już  

w Skierniewicach ujawnione. Radna przyjrzała się działaniu pewnej fundacji, którą zapewne  

ma się na uwadze. Radna uważa działania te za fikcję. Nikt nie wie i nie słyszał o inicjatywach, 

gdzie dzieci uczestniczą w programie – pedagog ulicy. Kolejna innowacja, to wprowadzenie 

uczestnictwa osób niepełnosprawnych we wszystkich działaniach. Radna powiedziała,  

że jest przecież teatrzyk dla dzieci niepełnosprawnych, są też warsztaty. Ponadto mówi  

się o przełamaniu podziałów na tradycyjne zajęcia, muzyczne, plastyczne i literackie. 

Interdyscyplinarne zajęcia mogą zostać skoncentrowane np. wokół jednego tematu, czy problemu. 

,,Moje ulubione miejsce w Mieście” jest to pomysł Pani Agnieszki Madej, która podczas dyskusji 

publicznej, jaka odbywała się w Szkole Muzycznej, sugerowała zajęcia interdyscyplinarne.  

Jest to na pewno jakaś sztuka, czy też teatrzyk. Radna uważa, że aby dzieci mogły w czymś takim 

uczestniczyć, muszą być wyedukowane i muszą uczyć się najpierw pięknego mówienia, śpiewu  

i tańca. Te dzieci należy wyedukować i robi to MCK. Dopiero na tej bazie można tworzyć takie 

pomysły.  Radna zapytała, na jakim to  będzie poziomie? Powiedziała, że szkoły mogą realizować 

coś w formie szopek betlejemskich. Brak wiedzy jest kompromitujący.  Zdaniem radnej po prostu 

nie chce się wiedzieć. Lepiej skrytykować i uważać, że zrobi się coś lepszego, gdyż  

jest się reformatorem i ma się dobre intencje. Radna uważa, że nie należy używać określenia 

,,prężny”, gdyż na żadnych uzasadnionych podstawach nie jest ono oparte i jest tylko pobożnym 

życzeniem. Nie powinno ono się znaleźć w uzasadnieniu do likwidacji MCK. Radna zawiodła  

się, gdyż sądziła, że Prezydent zechce przyjąć racjonalne argumenty radnej, w trosce o stan kultury 

w Mieście. Tak się nie stało. Radna uważa, że wynik głosowania jest przesądzony. Wielu radnych, 

którzy nie uczestniczą w życiu kulturalnych Miasta przesądzi sprawę kultury w Skierniewicach.  

I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że radna Alicja 

Cyrańska stwierdziła, w swoim wystąpieniu, że niektóre kwestie zawarte w rekomendacjach  

są ośmieszające i kompromitujące. Zastępca Prezydenta uważa, że wystąpienie radnej Alicji 

Cyrańskiej było ośmieszające i kompromitujące jej skromną osobę. Atak na swoją osobę Zastępca 

Prezydenta odbiera jako niekompetencję radnej i nie zrozumienie, jaka jest rola radnej. Podczas 

Komisji Zastępca Prezydenta prosiła już o nie skupianie  się na jej osobie. Gdyby radna słuchała 

prezentacji ze zrozumieniem widziałaby, że nie jest to reforma Zastępcy Prezydenta Beaty 

Jabłońskiej. Pod rekomendacjami podpisali się następujący członkowie Zespołu: Przewodnicząca – 

Beata Jabłońska, członkowie: Aneta Grzegorzewska Naczelnik Wydziału Kultury, Sportu i Promocji 

Miasta UM Skierniewice, Andrzej Malka Przewodniczący Komisji Kultury,  Sportu i Współpracy  

 z Zagranicą RMS, Bożena Witkowska Dyrektor MCK, Piotr Bigos Dyrektor MOK. Jest także 

podpis Moniki Kotowskiej choreografa i kierownika Akademii Tańca ,,4-20”, Anny Sadowskiej 

Prezesa Fundacji Teatru Realistycznego. Nie ma podpisu radnego Grzegorza Płuski, który  

nie uczestniczył w spotkaniach oraz radnej Alicji Cyrańskiej, która się zgłosiła i zrezygnowała.  

Są to rekomendacje Zespołu, przedstawicieli różnych środowisk. Dyrektorzy jednostek, radni, 

urzędnicy i animatorzy kultury. Do żadnych innych kwestii Zastępca Prezydenta nie będzie się 

odnosiła.  

Radna Alicja Cyrańska  powiedziała, że Zastępca Prezydenta podała nazwiska osób 

uczestniczących w obradach Zespołu. Osoby te się podpisały, ale radna chciałaby wiedzieć pod 

czym? Zapytała, czy osoby te podpisały się pod tym, że uczestniczyły w posiedzeniach Zespołu,  

czy też przyjęły do wiadomości, że przedstawione uzasadnienie do likwidacji MCK jest zasadne? 

Poprosiła o odpowiedź.  
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I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że na oczywiste 

pytanie jest oczywista odpowiedź. Zarówno Naczelnik Wydziału Kultury, Sportu i Promocji 

Miasta UM Skierniewice, jaki i I Zastępca Prezydenta Miasta mówiły o tym, że to, co radni 

zobaczyli na slajdach, są to rekomendacje przedstawionego Zespołu, który podpisał się pod 

rekomendacjami. Czy się to radnej podoba, czy nie, stanowisko komisji tak wygląda.  

Radny Dariusz Chęcielewski powiedział, że nie jest członkiem Komisji Kultury, Sportu  

i Współpracy z Zagranicą, więc być może powtórzy pytania, które na niej padły, ale chciałby 

usłyszeć odpowiedzi. W uzasadnieniu radny przeczytał, że zarówno MOK jak i MCK 

konkurowały ze sobą, składając mieszkańcom Skierniewic podobne oferty usług kulturalnych, 

 co nie zawsze przekładało się na ich jakość. Zdaniem radnego w dzisiejszym świecie konkurencja 

jest pozytywnym zjawiskiem i wpływa pozytywnie na jakość świadczonych usług a nie ich 

pognębienie. Radny chciałby usłyszeć, jakie podobne oferty tych usług były świadczone przez 

MCK i MOK, w których ewentualnie się one dublowały, lub jaka była frekwencja i jakim cieszyła 

się zainteresowaniem. Jeżeli przekładała się na ich jakość, to gdzie ta jakość była gorsza, w MCK 

czy w MOK? Ponadto wielokrotnie w uzasadnieniach mówiono, że zatrudnienie w MCK jest zbyt 

duże i przy nowych reformach należałoby kilka osób zwolnić, co wpłynie korzystnie  

na oszczędności. Przed chwilą, podczas oglądania prezentacji radny zauważył, że ilość zespołów, 

jakie maja powstać w nowej organizacyjnie placówce jest dosyć duża i zatrudnienie specjalistów 

od PR i marketingu sugeruje, że ilość osób w stosunku do aktualnie pracujących w MCK  

się zwiększy. Specjaliści od PR i marketingu małej gaży nie otrzymają, tak jak wspomniała już 

radna Alicja Cyrańska. Radny zastanawia się, jak przełoży się to 8 osób zwolnionych z MCK  

na nową organizacyjną jednostkę? MCK dysponuje wysokiej klasy sprzętem nagłaśniającym 

estradowym, który jest wykorzystywany na różnych imprezach, min. organizowanych przez Urząd 

Miasta. Radny rozumie, że jeśli dojdzie do likwidacji MCK, sprzęt zostanie przekazany MOK  

i tam będzie służył. Jest to dla radnego zastanawiające. Ostatnią kwestią, jaką radny wyłuskał  

z odpowiedzi Naczelnik, jest zdanie, że będą wprowadzone opłaty za zajęcia. Radny uważa,  

że opłaty są niepokojące i  chciałby usłyszeć, jak obecnie wygląda to w MCK i jak to w nowej 

formie organizacyjnej miałoby wyglądać?  

I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że rozmawiano  

już na temat tego, że opłaty byłyby częściowe. W czasie rozmów z mieszkańcami i prowadzenia 

ankiet, mieszkańcy wyrazili chęć, partycypowania w kosztach w bardzo interesujących zajęciach. 

Sprawdziło się to przy Akademii Twórczej Przedsiębiorczości (np. kursy sutasz, decoupage). 

 Było duże zainteresowanie. Przyjeżdżali nawet mieszkańcy okolicznych miejscowości oraz  

Warszawy. Odpłatność była symboliczna, ale pozwoliła na to, by zajęcia były bardziej atrakcyjne  

i nikt z nich nie zrezygnował. Wszystkie osoby zakończyły kursy. Jest to zbadane opinią publiczną  

i spraktykowane. Jeśli chodzi o konkurencyjność, w czasie trzech spotkań Dyrektor MOK Piotr 

Bigos oraz Dyrektor MCK Bożena Witkowska wypowiadali się, że warto, aby był jeden silny 

ośrodek, który nie będzie konkurował i skoreluje wszystkie działania. Bardzo często zdarzało  

się tak, że dublowały się terminy. Trudno było wybrać którąś z imprez, gdyż było ich tak wiele,  

że nie były skorelowane. Konkurencyjność jest wskazana, ale nie wtedy, gdy większość pieniędzy 

pochodzi z budżetu Miasta i środki należy wykorzystać jak najlepiej. Dyskutowano długo.  

W szczególności Dyrektorzy MOK i MCK stwierdzili, że konkurencyjność a i owszem,  

ale w niezbyt wielkim zakresie, gdyż będzie bardziej burzyć niż budować porządek nowego 

ośrodka.  Zastępca Prezydenta zwróciła się do radnego Dariusza Chęcielewskiego z prośbą  

o powtórzenie kolejnych pytań. 

Radny Dariusz Chęcielewski  powiedział, że pytał o zatrudnienie i ilość zespołów.  

I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że zespoły  

tak naprawdę porządkują zatrudnienie osób, które są, tj. instruktorów. Segmenty będą  stworzone 

po to, żeby wszystko płynniej pracowało. Właściwie wszyscy instruktorzy, gdzie zajęcia 

charakteryzują się dużym zapotrzebowaniem i frekwencją, po dokonaniu odpowiedniej prezentacji 

zostaną zatrudnieni, wchłonięci przez MOK. Kwestia likwidacji MCK, to tak naprawdę 

wchłonięcie, włączenie MCK i przejęcie pracowników MCK. Dla od 5 od 8 osób z administracji, 
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które nie znajdą pracy, będą zaproponowane miejsca w innych jednostkach organizacyjnych 

Miasta. Nastąpi przesunięcie punktu ciężkości na pracę animatorów i instruktorów. Nie jest 

przewidywane zwiększanie etatów, oprócz osoby, która będzie odpowiedzialna za pozyskiwanie 

środków unijnych. Nie ma w obecnej strukturze takich osób w jednym i drugim ośrodku.  

Radny Jarosław Chęcielewski  powiedział, że nie jest członkiem Komisji Kultury,  Sportu  

i Współpracy z Zagranicą RMS i żałuje, że dopiero dziś mógł obejrzeć raport i zapoznać się z nim. 

Radny może się odnieść jedynie do uzasadnienia załączonego do projektu uchwały. Większość 

wniosków, które budziły wątpliwości radnego została przedstawiona przez przedmówców. Duże 

wątpliwość radnego budzi przekazanie podmiotom komercyjnym, organizacji imprez kulturalnych, 

koncertów, imprez masowych, nastawionych z zasady do odbioru przez dużą publikę, nie 

koniecznie na co dzień mającą coś wspólnego z kulturą wyższą. Co do wyników ankiet  

i pozostałych badań radny również ma wątpliwości, czy rzeczywiście ich wydźwięk był tak 

negatywny, jak słyszy się w słowach projektodawców tych przedsięwzięć. Być może diabeł tkwi  

w szczegółach a wątpliwości dotyczyły formy godzin  przeprowadzanych zajęć, nie koniecznie ich 

celowości. Radny ma również zastrzeżenia i być może żal, że niektóre spotkania, przede 

wszystkim praca Zespołu, jaki został powołany, nie odbywała się na sali, z udziałem wszystkich 

radnych, którzy mieliby możliwość wysłuchania wszystkich członków Zespołu, przede wszystkim 

Dyrektorów MCK i MOK. Radny widzi te posunięcia autorytarne ze strony projektodawców  

i pomysłodawców tej reformy.  Radny nie ma ze swojej strony pytań i jest zdecydowany  

w sprawie głosowania. Jeżeli nie ma więcej pytań do Prezydenta, to radny będzie prosił jeszcze  

o udzielenie głosu, gdyż chciałby złożyć wniosek.  

Radna Danuta Nowakowska  powiedziała, że wysłuchała bardzo uważnie wypowiedzi swoich 

przedmówców, w tym radnej Alicji Cyrańskiej, którą podziwia za konsekwencję oraz za to, że ma 

swoje zdanie. Radna uważa jednak, że zarówno na sali jak i w Mieście, nie wszyscy podzielają 

zdanie radnej Alicji Cyrańskiej. Skoro radni mają się nawzajem szanować, to powinni szanować 

swoje zdanie. Opinię radnej wszyscy znają. Pierwsze przymiarki do zmiany w kulturze pojawiły 

się już w kadencji 1998 – 2002.  Wówczas wszyscy, również Pan Piotr Bigos, wiedzieli, że radna 

jest za zmianami. W tej kadencji radna również popiera zmiany, czego nigdy nie ukrywała.  

To, że radny zagłosuje tak a nie inaczej powinno być kwestią indywidualną. Radna Alicja 

Cyrańska miała dostęp do osób, które były jej zdania. Radna powiedziała, że również rozmawiała 

z wieloma mieszkańcami, zarówno starszymi, jak i młodszymi i miały one zupełnie inne zdanie. 

Należy szanować nawzajem własne opinie. Ponadto dla radnej nie poważne są nocne telefony,  

w których próbuje się przekonać radnego do takiego, czy też innego głosowania. Z tego co radna 

wie, nie tylko do niej telefonowano.  Jest to niepoważne i nie licujące z powagą sprawy. Poprosiła 

o wzajemne szanowanie swoich opinii i racji.  

Radna Alicja Cyrańska zapytała, skąd były telefony nocne? W pierwszej kolejności radna 

Danuta Nowakowska  krytykuję radną, a następnie mówi o telefonach z naciskiem. Powiedziała, 

że poczuła się posądzona, a wystąpienie radnej Danuty Nowakowskiej jest insynuujące  

i niepoważne.   

Prezydent Miasta Skierniewice Leszek Trębski  powiedział, że  dyskusja jest bardzo ważnym  

i absorbującym myśli wielu mieszkańców tematem. Poprosił, by dyskusja  była merytoryczna  

oraz aby dyskutowano o przyszłości kultury w Skierniewicach. Wszyscy, zarówno kulturze,  

jak i ludziom kultury bardzo dobrze życzą. Być może nie wszyscy jednak na kulturze się znają,  

co jest rzeczą oczywistą, gdyż każdy ma określone specjalności i preferencje, ale co do intencji 

radni są zgodni. Z pewnością jako Skierniewiczanie, radni są zainteresowani rozwojem Miasta  

i kultury w nim. W związku z powyższym Prezydent poprosił, aby nie uciekano się do ataków 

personalnych, gdyż wówczas także atmosfera będzie niesprzyjająca podejmowaniu właściwych 

decyzji. Ponadto powstaną podziały, które utrudnią dalszą pracę. Zostały nieomal 2 lata kadencji  

i powinna panować dobra atmosfera, aby podejmowano bardzo istotne, gospodarcze uchwały, 

które czekają Miasto Skierniewice. Prezydent będąc radnym opozycyjnym w kadencji 2002-2006, 

wpierał projekt, który powstał wówczas, skierowany przez sprawujących wówczas władzę  

w Skierniewicach. Projekt dotyczył dokonania reformy kultury. Wówczas na etat został 
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zatrudniony specjalista, który opracował raport. Prezydent nie wie, czy raport jest na tą chwilę 

dostępny, ale kilka lat temu dostępny był w Biurze Rady. Można było się z raportem zapoznać. 

 O dziwo większość wniosków zawartych w raporcie jest zbieżna z tym, co dziś mogli radni 

obserwować i z czym można było się zapoznać. Wniosek jest więc taki, że od 2002 roku tematy  

są nadal aktualne. Prezydent słyszy, że również w 1998 roku był to problem, którym się RMS 

zajmowała. Nie jest to więc wymysł ostatniego roku, nie jest to wymysł I Zastępcy Prezydenta 

Miasta Beaty Jabłońskiej, czy też Prezydenta. Problem jest obserwowany od co najmniej dekady. 

Mieszkańcy oczekują odważnych decyzji. Decyzje są trudne. Prezydent uważnie wsłuchiwał 

 się we wszystkie głosy, również głos Alicji Cyrańskiej. Prezydent uważa, że dziś radni będą 

podejmowali jedną z najtrudniejszych decyzji w kadencji, ale poprosił, aby dyskusja  

nie wywoływała emocji, które pojawiły się przy podejmowaniu dyskusji odnośnie likwidacji 

Bursy. Przecież podówczas dyskusja była podobna i podówczas mniej więcej te same osoby darły 

szaty twierdząc, ze czyni się krzywdę dzieciom i młodzieży oraz edukacji skierniewickiej. Obecnie 

efektem jest 30 nowych mieszkań komunalnych, trzy oddziały przedszkolne i trzy odziały  żłobka. 

Prezydent uważa, że dziś te same osoby, które wówczas darły szaty, dziś zdanie by zmieniły. Nikt 

nie usłyszał słowa przepraszam. Łatwo jest krytykować, później zasłaniać się brakiem dostępu  

do informacji, trudniej podjąć decyzję, która wymaga odwagi cywilnej, przyznać się do błędu  

i przeprosić za popełniony błąd. Podobnie rzecz się miała ze stacją benzynową przy ul. Armii 

Krajowej itd. Prezydent mógłby wymienić jeszcze kilka takich uchwał, ale nie jest to czas  

i miejsce, aby takie wspominkowe relacje uskuteczniać. Na ostatniej Komisji Kultury, Sportu  

i Współpracy z Zagranicą padły oskarżenia o plagiat. Oskarżenia padły z ust radnego Krzysztofa 

Jażdżyka.  Radnemu udostępnione zostały materiały przez Panią Redaktor. Prezydent chciałby, 

żeby te osoby po dzisiejszych wyjaśnieniach miały odwagę przeprosić, przyznać się do pomyłki  

 i powiedzieć, że nie był to plagiat, była to definicja powszechnie dostępna. Prezydent uważa,  

że na taką odwagę będzie te osoby stać. Ponadto Prezydent przypomniał, że reforma kultury 

zapisana była w programach wyborczych wielu komitetów kandydujących w ostatnich wyborach. 

Być może trochę inaczej te komitety rozumiały pojęcie kultury i inne były wnioski płynące  

z analizy stanu kultury, ale większość komitetów dostrzegała potrzebę reformy. W związku  

z powyższym było zaproszenie do pracy w Zespole, aby dostrzegając potrzebę reformy radni 

zechcieli również nad reformą popracować, wyartykułować wnioski i starali się o to, by postulaty 

były zrealizowane. Zapytał, jaka to praca, jeśli nie bierze się udziału w pracach powołanego 

Zespołu i później obraża się na to, że nie zostało się do Zespołu zaproszonym. Prezydent zwrócił 

się do radnego Jarosława Chęcielewskiego. Poinformował, ze posiedzenia Komisji są otwarte. 

 O tym, że prezentacja będzie przedstawiona na posiedzeniu Komisji, radni wiedzieli, gdyż 

otrzymali ta informację w materiałach sesyjnych, czyli co najmniej tydzień przed sesją. Komisje 

podobnie jak obrady Rady są otwarte. Nie ma żadnych przeszkód, aby na taką prezentację przyjść  

i z materiałem się zapoznać. Zaapelował, aby dyskusje toczono w  atmosferze merytorycznej 

dyskusji, aby nie było ataków personalnych. Podkreślił, że decyzja jest jedną z najtrudniejszych  

w tej kadencji i każdy ma pewne refleksje. Za dwa trzy lata będzie pewność, czy rację miała  grupa 

głosująca ,,za”, czy też przeciw. Jeśli nie będzie podjęta żadna decyzja, nie będzie wiadomo,  

kto miał rację i w następnej kadencji, być może za dwie kadencje Miasto będzie wracać do tego 

samego punktu. Od 1998 roku Miasto dyskutuje na temat reformy kultury w Skierniewicach i jest 

nadal w tym samym miejscu. Zdaniem Prezydenta należy zrobić krok naprzód.  

Radna Violetta Felczak powiedziała, że chciałaby zwrócić uwagę na punkt mówiący o tym,  

że jednym z wiodących argumentów w łączeniu jednostek kultury, były środki finansowe. 

Teoretycznie Miasto ma zaoszczędzić 270 000,-zł rocznie. Radnej wydaje się, iż jest to założenie 

teoretyczne. Osoby, które były zatrudnione w MCK, nadal obciążają budżet Miasta. W związku  

z powyższym oszczędności nie ma. Środki są po prostu przesunięte. Ponadto radna zapytała,  

 co z osobami w Wydziale Kultury, Sportu i Promocji Miasta? Skoro osoby te oddały swoje 

zadania do nowego MCK, to są już zbędne? W Wydziale jest zatrudnionych prawdopodobnie  

10 osób. 
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I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że prezentacja 

mówi o tym, że 270 000 zł,- średnio skalkulowane, Miasto chce przesunąć na zatrudnienie 

instruktorów i animatorów do konkretnych projektów. Konkursy będą skierowane  

do mieszkańców i mają na celu aktywizację środowisk twórczych, pracę w środowiskach 

trudnych, oddolne inicjatywy oraz zajęcia interdyscyplinarne i tu planowane jest przeznaczenie  

 na ten cel od 100 000,-zł do 135 000,-zł. Nie było tego wcześniej w ogóle. Dotacje na granty  

dla Dyrektora jednostki kultury w kwocie od 90 000,-zł do 120 000,-zł. Tej pozycji również nigdy 

nie było. Granty na tzw. małe granty nie muszą być ogłaszane raz w roku konkursy i można je 

robić sukcesywnie przez cały rok. Trzecim elementem jest zwiększenie aktywności stowarzyszeń  

i fundacji w obszarze kultury. Na ten cel Miasto chce przeznaczyć od 10 000,-zł do 15 000,-zł.  

Są to środki wygospodarowane właśnie z skrócenia przerostu administracji w MCK. Zwróciła się 

do radnej z prośbą o zorientowanie się na stronie internetowej Urzędu Miasta, lub na spotkaniu  

z Naczelnik Wydziału Kultury, Sportu i Promocji Miasta, jaki jest zakres czynności pracowników. 

Z pewnością radna się dowie, że obowiązków jest bardzo dużo i przybyły nowe. Imprezy, które 

Miasto chce przesunąć zostały wymyślone przez Wydział i będzie sprawniej, jeśli przejmie  

to nowy ośrodek. Pracownicy Wydziału powołani są do trochę innych celów.  

Radny Krzysztof Jażdżyk  powiedział, że wiele razy o to prosił i po raz kolejny zwraca  

się z prośbą do Prezydenta, o nie mówienie nieprawdy. Odnośnie Bursy, radni w tym radny 

Krzysztof Jażdżyk nie byli zwolennikami, by powstały tam mieszkania, gdyż mieli inny pomysł  

na Bursę. W dniu dzisiejszym cała kondygnacja Bursy jest zalana. Mieszkańcy od roku walczą  

z grzybem, który zagraża ich zdrowiu. Prezydent mówi, że stacja, która została przekazana MZK, 

przynosi zyski?  Radny wielokrotnie pytał Prezesa podczas komisji, jakie były koszty, przychody  

i skąd te zyski. Nigdy radni takich informacji nie otrzymali i mogą tylko bazować na słowach 

Prezydenta, które wielokrotnie zdaniem radnego nie były prawdziwe, a do których Prezydent cały 

czas przywołuje. Ponadto było wiele wypowiedzi Prezydenta, które nie są prawdziwe. Podobnie 

jest w przypadku poszerzenia granic w związku z terenem  Poligonu. Radny głosował za tym,  

aby Miasto Skierniewice poszerzyło swoje granice. W dniu dzisiejszym Prezydent po raz kolejny 

mówi rzeczy, które nie są  w mniemaniu radnego i jego kolegów prawdziwe. Poprosił o nie 

powtarzanie nieprawdy.  

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda powiedział, że pozwolił sobie 

zabrać głos, gdyż od samego początku próbował aktywnie uczestniczyć we wszystkich pracach 

dotyczących umownie nazwanej reformy kultury. Przewodniczący uczestniczył w debatach,  

był członkiem Zespołu. Radny rekomendacji nie podpisał, nie dlatego, że się z nią nie zgadzał. 

Przewodniczący chciał materiał oceniać jako radny, a nie jako członek Zespołu. Radni mają taki 

przywilej, że mogą oceniać niektóre materiały i nie muszą do końca uczestniczyć w obradach 

Zespołu, kiedy się je tworzy. Należy uświadomić sobie, jaka jest rola Rady w całym procesie  

oraz, jaka jest odpowiedzialność Rady. Rola Rady polega na zidentyfikowaniu, czy jest w Mieście 

jakaś sfera życia, gdzie jest problem, czy też nie, czy coś funkcjonuje poprawnie, rozwija  

się prężnie i wystarczy tylko nie przeszkadzać, czy też jest jakiś problem. Rada Miasta problem  

ten dostrzega poprzez rozmowy z mieszkańcami i środowiskiem. Jeśli jest jakiś problem, Rada 

powinna się nad nim pochylić. Rada może robić to z własnej inicjatywy lub na wniosek 

Prezydenta Miasta. Najczęściej odbywa się to na wniosek Prezydenta. Odpowiedzialność 

Prezydenta w bieżącym zarządzaniu jest dużo większa niż radnych. Radni reprezentują w Radzie 

Miasta środowiska, z których pochodzą. Dostrzegali oni, że  sposób prowadzenia kultury,  

lub organizacji kultury jest mniej efektywny. Zdaniem Przewodniczącego, w ostatnim czasie 

zaczynają ,,umierać” sztandarowe przedsięwzięcia. Wydaje się, że wartość artystyczna się  

nie pogorszyła, ale nie ma odbiorców. Należy się głęboko zastanowić nad tym, co zmienić,  

w jaki sposób zreformować przedsięwzięcia  i zastanowić się, co zrobić, aby efekt był inny,  

aby na imprezach kulturalnych pojawiła się większa ilość odbiorców i aby było większe 

zainteresowanie. Uruchomiono więc proces zmian w kulturze. Ponadto Przewodniczący odniósł 

się do odpowiedzialności. Powiedział, że odpowiedzialność Rady jest taka, że radni uznają,  

że pewna sfera potrzebuje reformy i pozwalają podejmować dalsze kroki Prezydentowi Miasta,  
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na którym spoczywa największa odpowiedzialność za powodzenie reformy, lub 

jej niepowodzenie odpowiedzialny będzie Prezydent. Nie ma innych instrumentów. Po podjęciu 

uchwały Rada może monitorować, oceniać, zgłaszać sugestie. Rola w obecnym porządku 

konstytucyjnym i prawnym spoczywa na Prezydencie Miasta i po reformie Prezydent będzie się 

rozliczał i z Radą i z mieszkańcami. Zapewne Prezydent nie boi się tej roli, gdyż kandydując na 

Prezydenta ją zaakceptował. Poprosił, by radni nie mylili roli i nie próbowali zarządzać 

operacyjnie poszczególnymi instytucjami, gdyż nie mają do tego żadnych instrumentów. Prawo  

i ustawodawca nie dał Radzie żadnych  instrumentów do tego, aby operacyjnie zarządzała 

poszczególnymi sferami. Radni są w większym stopniu od oceny i sugestii. Poprosił, by radni nie 

brali na siebie zbytnio tej odpowiedzialności. Rada daje zgodę na reformę. Przewodniczący nie 

będzie się więc skupiał na prezentacji, która była, gdyż kierunki, które zostały pokazane  

w prezentacji, są elementem uzasadnienia. Przewodniczący nie przywiązywałby się zbytnio to w/w 

kierunków. W każdej instytucji zarządza dyrektor. Pierwszym elementem porażki reformy byłoby 

ręczne sterowanie przez Radę oraz Prezydenta Miasta dalszą reformą, czyli już reformą 

strukturalną wewnątrz instytucji. Kluczem tu będzie dyrektor. Przewodniczący rozmawiał  

z wieloma radnymi, wieloma osobami, które zajmują się kulturą, animatorami kultury i osobami, 

które kulturą zajmują się komercyjnie. Rozmowy dotyczyły tego, jak w/w osoby oceniają ten 

proces.  Oczywiście instytucjonalna kultura, czyli osoby zatrudnione na etaty, cześć etatów mają 

pewną obawę. Nie ma takiej instytucji, w której pracownicy na hasło zmiana nie dostawaliby 

drżenia rąk. Zmiana zawsze niepokoi i powoduje duże zamieszanie. Gdyby wszystko 

funkcjonowało dobrze, nie byłoby zmian. Opinie zaprezentowane przez część instytucjonalną nie 

dziwią, dziwi natomiast, słaba obrona dyrektorów instytucji, powinni mocniej bronić swoich 

instytucji. Radny prowadził rozmowy na temat tego, jaką wartość Miasto może stracić poprzez 

połączenie dwóch instytucji, wartość która do tej pory działała fantastycznie i nagle może ulec 

likwidacji. Przewodniczący próbował prześledzić wszystkie działalności i wydarzenia. Nikt nie 

zlikwiduje Uniwersytetu III Wieku, gdyż jest to inicjatywa, która ma zainteresowanie, działa dość 

dobrze i są na nią środki. Ludzie, którzy przy Uniwersytecie pracują również prawdopodobnie się 

nie zmienią. Te działania, które mają swoich odbiorców pewnie  nie znikną. Przewodniczący nie 

widzi ku temu powodów. Jest jedna taka wartość, wynikająca  z ankiet i innych przeprowadzonych 

analiz i rozmów z ludźmi. Jest to Kino ,,Polonez” i działalność, która jest prawdopodobnie 

najlepiej oceniana w Mieście, czyli działalność Dyrektora Piotra Bigosa. Jest to element, odnośnie 

którego istnieje zagrożenie, że może być gorzej niż jest. Dyrektor Piotr Bigos miał dość dużą 

samodzielność i Kino w MOK było dość wiodącym elementem. Będzie tu duża rola Dyrektora, 

być może Piotra Bigosa, jeśli  nadal będzie Dyrektorem. Nie jest to do końca przesądzone. 

Wówczas obawy Przewodniczącego się rozpłyną, gdyż prawdopodobnie Dyrektor dopilnuje 

swojego ,,dziecka”. To dlaczego Kino funkcjonuje, tak jak funkcjonuje jest w większości zasługą 

Dyrektora Piotra Bigosa.  Przewodniczący ma nadzieję, że ten element będzie pielęgnowany  

i Rada Miasta będzie monitorowała to, jak wygląda działalność kina i części komercyjnej. Wartość 

jest duża i mieszkańcy nie darowaliby Miastu, gdyby coś z kinem się stało. Inną wartością jest 

zaniechanie. Jeżeli Miasto nie zrobi nic w tej sferze, to będzie to pole do zarzutu. Mieszkańcy  

i ludzie związani z kulturą mówią, że należy zrobić reformę a Miasto nic nie robi. Ponieważ tak 

naprawdę najpoważniejszy argument, który dziś padł, to brak zaufania do Prezydenta Miasta. Jest 

to główny argument, że to co będzie wprowadzone poprzez nieumiejętności i brak dobrej woli nie 

ma szans powodzenia. Prezydent po 4 latach kadencji składa sprawozdanie ze swojej działalności. 

Przez te 4 lata Prezydent ma patent na rządzenie. W ostatnim czasie w Polsce jest  niechęć  

do wszystkiego co związane z zarządzaniem. Myśli się, że wszystkie zmiany wyjdą na gorsze. 

Przewodniczący woli jednak, kiedy jest ruch,  podejmowane są próby zmiany i kroki na przód.  

W projekcie i prezentacji, są dwie kluczowe kwestie. Pierwsza najważniejsza, to inny sposób 

zarządzania, czyli zarządzanie projektem. Instytucje kultury w Polsce już dawno poszły w takim 

kierunku, że prowadzony jest projekt a następnie następuje weryfikacja i projekt jest 

kontynuowany lub nie. Kolejna kwestia, to zwiększenie środków na inicjatywy animatorów, 

którzy nie są związani instytucjonalnie z żadnym ośrodkiem kultury ani z Miastem. Osoby te mają 
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tylko pomysł na jakąś działalność. W chwili obecnej jeśli ktoś uczestniczy w życiu 

kulturalnym Skierniewic to wie, co robi w Parowozowni Dominika Dawidowicz, czy też Teatr 

Realistyczny. Przewodniczący popiera to, aby niektóre rzeczy robiły firmy komercyjne. Czasami 

trzeba iść na koncert do Art. De Grand, który jest działalnością typowo komercyjną i zobaczyć, ile 

jest osób. Nie chodzi o dyskoteki ale koncerty, które odbywają się w tygodniu. Trzeba się  

przekonać, ile osób przychodzi na koncerty do Art. De Grand, czy też Drugiego Domu. Nie jest to 

działalność komercyjna, w tym sensie, że można zarobić na zespół. Potrzebny jest nieraz kilka 

tysięcy złotych, aby impreza się odbyła. Nieraz jest trudno. Jeśli jest sponsor, koncert się odbywa, 

jeśli nie, to koncertu nie ma. Należy przekonać się, ile osób przychodzi na koncerty. Cześć 

komercyjna wcale nie musi być zła. Wspomaganie podmiotów komercyjnych działalności 

kulturalnej, w kwestiach które nie są typowo komercyjne powinno funkcjonować. Jest to dużo 

bardziej efektywne, niż koncerty organizowane przez instytucje kultury, jest taniej a efekt jest 

podobny. Ponadto powiedział, że reforma się powiedzie lub nie powiedzie i wówczas Prezydent 

oraz Rada będą mieli dużego ,,kaca moralnego”. Kluczową osobą będzie dyrektor nowej instytucji. 

Jeśli dyrektor będzie miał lub miała umiejętność zarządzania zespołem, doświadczenie  

w zdobywaniu środków, zarządzaniu ludźmi i osobami oraz będzie osobą bardzo pracowitą,  

to wszystko będzie po reformie funkcjonowało. Jeśli natomiast zostanie wybrana osoba tylko 

dlatego, że jest sympatyczna, może się stać tak, że ,,puzzle” się rozsypią i będzie miała miejsce 

duża porażka. Zwrócił się z prośbą do Prezydenta o staranne wybranie Dyrektora, który będzie 

kluczem do wielu miesięcy prac. Przewodniczący uważa, że jest to najważniejsza kwestia. 

Przewodniczący bardzo długo nie potrafił podjąć decyzji. Rozmawiał z radnymi odnośnie decyzji. 

Bardzo długo nie wiedział, jak zagłosuje. Nie jest to prosta kwestia, kiedy likwiduje się instytucję  

i wchodzą w grę też losy ludzkie. Te 8 osób stanowią ludzie, którzy być może wiele lat pracowali 

w tej instytucji. Decyzja nie jest łatwa. Przewodniczący długo się nad kwestią zastanawiał, ale da 

szansę reformie i będzie głosował ,,za”. Jeżeli chodzi o Bursę, to Przewodniczący również był 

przeciwny, ale jego argumentacja była inna niż pozostałych osób. Przewodniczący był zdania,  

że wartość Skierniewic jako Miasta ponadlokalnego polega na tym, że musi dokładać do rzeczy 

ponad lokalnych. Wiadomo było, że osoby mieszkające w Bursie nie są mieszkańcami 

Skierniewic.  Przyznał, że nie miał wówczas racji. Przypomniał Prezydentowi, że w kadencji 

2002-2006 wiele razy jako radni opozycyjni spierali się z Prezydentem Boguszem o wiele kwestii  

i wielokrotnie nie mieli racji. Wielokrotnie radni bardzo ostro reagowali i interweniowali, a po 

latach okazało się, że to Prezydent Bogusz miał rację. Takie są formuły. Decyzje podejmowane są 

z wiedzą, jaka jest na tą chwilę a nie z wiedzą, jaką ma się za lat 5, czy 10, w przeciwnym 

wypadku, podejmowane byłyby tylko dobre decyzje.  

Radna Alicja Cyrańska  powiedziała, że Przewodniczący zadał szczere pytanie, wypływające 

zapewne z nieświadomości w tej materii, tj.  dlaczego dyrektorzy instytucji kultury milczą  

i nie wypowiadają się w sprawach kultury? Przecież mogliby zająć stanowisko i wyjaśnić pewne 

kwestie. Być może losy reformy inaczej by się potoczyły. Powiedziała, że jest radną pierwszą 

kadencję i doświadczenie ma niewielkie, ale uważa, że dzieje się tak z powodu podległości 

służbowej. Zapytała, czy Przewodniczący nie uważa, że może być to słuszne i bardzo proste 

wytłumaczenie? Ponadto powiedziała, że I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice podpiera  

się tym, że dyrektorzy instytucji kultury podpisali się pod raportem, jednocześnie uznając, że jest 

on dla kultury jak najbardziej uzasadniony i dobry. Radna uczestniczyła w dwóch posiedzeniach 

Komisji Kultury, które miały wyjaśniać sprawy kultury. Radna nie zauważyła, by Zastępca 

Prezydenta pytała dyrektorów o zdanie. Dyrektorzy milczeli. Samo powołanie Zespołu było 

chytrym zabiegiem, by decyzja nie spoczywała na I Zastępcy Prezydenta, ale również na tych 

dyrektorach i tak się stało. I Zastępcy Prezydenta wydaje się, że był to chytry zabieg i nikt o nim  

nie wie, a cel został osiągnięty. Nie mniej istnieje coś takiego jak cenzura i prawidłowe myślenie  

o tym, czy innym chytrym zabiegu, który się takim wydaje w założeniu, ale takim nie jest. 

I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że Zespół, 

a nie Komisja Kultury,  został powołany przez Prezydenta Miasta. I Zastępca Prezydenta podczas 

Komisji Kultury, Sportu i Współpracy z Zagranicą oraz na sesji mówiła, iż Zespół jest otwarty  
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i radni mogą się do niego zgłaszać. Zgłosiła się radna Alicja Cyrańska oraz radny Grzegorz 

Płuska. Zespół miał formułę otwartą.  

Radny Jarosław Chęcielewski  powiedział, że być może rzeczywiście informacja o materiale 

dotyczącym dzisiejszej propozycji była, ale dla członków Komisji Kultury, Sportu i Współpracy  

z Zagranicą. Odnośnie ataków personalnych, radny poprosił o konsekwencję. Kiedy przeczyta  

się protokoły z sesji RMS, również tej kadencji, to Prezydent przoduje w atakach. Ponadto radny 

powiedział, że około 2 lata temu podejmowana była decyzja o likwidacji Ośrodka Sportu  

i Rekreacji. Dziś można oceniać działalność pod kątem sportu i organizowania zajęć sportowych. 

Radny powiedział, że jeśli chodzi o działalność Orlików pod względem ilości imprez, to należy 

ocenić ją pozytywnie, ale jeśli chodzi o hale sportowe już niekoniecznie. Przywołał przykład grand 

prix w tenisie stołowym, które było bardzo szeroko odbierane. Teraz, jeżeli turnieje się odbywają,  

to sprowadza się to do jednodniowych rozgrywek do skierniewickiej ligi halowej piłki nożnej, 

której frekwencja poprzez redukcję organizacji rozgrywek  spadła o 50%. Kilka dni temu radny 

był na zawodach szkolnych w siatkówce i od nauczycieli wychowania fizycznego dowiedział  

się, że brakuje pieniędzy na dyplomy dla uczniów. Być może są to szczegóły, ale diabeł tkwi  

w szczegółach. Radny podziękował za bardzo sensowne wypowiedzi dotyczące głównie 

odpowiedzialności, jaka na Radę Miasta pada. Rzeczywiście Prezydent jest projektodawcą  

i jest odpowiedzialny za wykonanie sztabu projektów podejmowanych na sesjach, ale słusznie 

Prezydent podkreśla, że wykonuje projekty, bo takie stanowisko, czy też uchwałę podjęła Rada 

Miasta. Tak więc odpowiedzialność absolutnie nie spada z członków Rady Miasta, z każdej 

pojedynczej osoby, która w tej radzie Miasta zasiada. Projekt dotyczący likwidacji MCK,  

jak wynika chociażby z dzisiejszej dyskusji, dzieli jeśli chodzi o zdanie i jeśli chodzi o decyzję, 

jaką radni RMS za chwilę podejmą. Decyzja jest bardzo ważna, ale nie należy  

bać się odpowiedzialności. Zgłosił wniosek  o przeprowadzenie głosowania imiennego.  

Prezydent Miasta Skierniewice Leszek Trębski  zwróci się z prośbą do Prezesa Tomasza 

Przybysza oraz Dyrektora, aby złożyli sprawozdanie ze stanu Spółki. W wypowiedzi znalazła  

się sugestia, jakoby połączenie OSiR i Pływalni wywoływało ujemne skutki. W ocenie Prezydenta 

i ludzi, z którym się kontaktuje, jest odwrotnie. Dobrze będzie, aby taki raport został przez Prezesa 

i Dyrektora na jednej z kolejnych sesji przedstawiony. Wówczas wszyscy będą mieli obraz 

sytuacji w Spółce.  

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda  ogłosił przerwę. Po zakończeniu 

przerwy Przewodniczący wznowił obrady.  

 

Wniosek o przeprowadzenie głosowania jawnego radni przyjęli większością głosów, przy 16 

głosach ,,za”, braku głosów przeciwnych i 4 głosach wstrzymujących się.  

 

Radna Danuta Nowakowska  powiedziała, że zaszło nieporozumienie. Wypowiedź radnej  

na temat nocnych telefonów, została odebrana tak, że dzwoniła radna Alicja Cyrańska. 

Poinformowała, że to nie radna Alicja Cyrańska telefonowała, był to mężczyzna. Z tego co radna 

wie, pozostali radni również mieli takie telefony. Jeśli radna Alicja Cyrańska odebrała, że dotyczy 

to jej osoby, radna przeprasza.  

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda  powiedział, że mieszkańcy 

kontaktują się z radnymi we wszelkich sprawach i Przewodniczący nie uważa tego za rzecz 

naganną, ale raczej pozytywną, gdyż radni są przedstawicielami mieszkańców.  

Radny Paweł Słojewski  powiedział, że rozumie, iż celem dyskusji jest kwestia reformy kultury. 

Jednym z elementów dążenia do tego celu jest likwidacja MCK. Zapytał, czy aby zreformować 

kulturę rzeczywiście musi nastąpić likwidacja? Radny rozumie, że były prowadzone analizy, 

konsultacje i usiłowano wykazać, że rzeczywiście tak jest. Zdaniem radnego działania te jednak 

nie do końca przekonują. W prezentacji wskazano szereg działań, jakie będzie realizowała nowa 

instytucja. Pojawia się pytanie, czy trzeba zlikwidować MCK, by zadania były realizowane?   

Czy nie wystarczy tylko zreformować realizację zadań w tych strukturach, jakie  

są? Jednym z elementów prezentacji była informacja na temat tego, gdzie szukać środków? 
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Pojawia się pytanie, jakie są bariery, aby środków szukać w obecnej strukturze?  Czy nie 

można tak zreformować istniejących instytucji kultury, aby środki były poszukiwane w obecnym 

układzie. Ponadto radny zwrócił uwagę na zatrudnienie animatorów mających pomysły. Radny 

rozumie, że pomysły mają dotyczyć rozwoju kultury. Zapytał, w jaki sposób będą oceniane 

pomysły i to, który z nich jest przydatny? Kto będzie udzielał odpowiedzi i mówił, który  pomysł 

jest dobry a inny jest zły. Radny rozumie, że prezentacja nie miała charakteru ściśle 

ekonomicznego, ale pojawiły się w niej kwoty. Łatwiej od strony ekonomicznej byłoby ocenić  

radnym  prezentację, gdyby był w niej element porównawczy mówiący, np. że budżet będzie  

na poziomie 5 000 000 ,-zł  i jaki jest w chwili obecnej. Ile Miasto zaoszczędzi? Co jest 

realizowane?  Analiza ułatwiałaby podjęcie decyzji. Jednym z elementów jest dążenie  

do oszczędności i jest to w dzisiejszych czasach zrozumiałe. W prezentacji nie ma się do czego 

odnieść, żeby stwierdzić, czy oszczędność jest, czy też jest ona tylko założeniem.  

I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że wszystkie 

ekonomiczne zagadnienia zostały zawarte w raporcie, który został sporządzony przez Instytut 

Nauk Społecznych z Łodzi. Raport był udostępniony radnym od pół roku i wszyscy z nim mogli 

się zapoznać. W raporcie była cała analiza ekonomiczno finansowa. Za atrakcyjność  wszystkich 

zajęć prowadzonych przez animatorów, odpowiedzialny będzie dyrektor i odpowiednie służby. 

Gdyby była inna forma niż likwidacja, zaproponowana byłaby inna forma uchwały. Jest to taka 

forma, która jest dostępna w prawie i jedyna, która pozwala dokonać zmian w szeroko pojętej 

restrukturyzacji obszaru kultura w Skierniewicach.  

Radny Paweł Słojewski  zapytał, czy w istniejących strukturach nie można stworzyć punktu, 

który mógłby pozyskiwać środki zewnętrzne i będzie stworzony tylko po zmianach strukturalnych.  

I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  powiedziała, że jednostkami 

kultury zarządzają dyrektorzy,  są oni autonomiczni, niezawiśli i gdyby miało się to zadziać,  

by się to zadziało. Do tej pory tak się nie stało.   

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda odczytał projekt uchwały   

w w/w sprawie i zarządził głosowanie jawne  imienne. 

Radna Ewa Biskupska oddała  głos ,,za” podjęciem uchwały. 

Radny Chęcielewski Dariusz oddał głos przeciw  podjęciu  uchwały.   

Radny Chęcielewski Jarosław  oddał głos przeciw  podjęciu  uchwały.   

Radna Cyrańska Alicja oddała głos przeciw  podjęciu  uchwały.  

Radny Czubatka Jan  oddał głos przeciw podjęciu uchwały                        

Przewodniczący Rady Miasta  Dziuda Mariusz oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.  

Radna Violetta Felczak oddała głos przeciw  podjęciu  uchwały.   

Wiceprzewodniczący  Rady Miasta Gołębiewski Jerzy oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.  

Radny Jażdżyk Krzysztof oddał głos przeciw  podjęciu  uchwały.    

Radny Jek Leszek oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.    

Wiceprzewodniczący  Rady Miasta Ludwicki Paweł Maciej oddał głos ,,za” podjęciem 

uchwały.    

Radny Malka Andrzej    oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.                                                 

Radny Melon Andrzej Krzysztof oddał głos przeciw  podjęciu  uchwały.    

Radna Nowakowska Danuta  oddała głos ,,za” podjęciem uchwały.                                           

Radny Owczarek Czesław oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.  

Radny Płuska Grzegorz oddał głos przeciw  podjęciu  uchwały.    

Radny  Słojewski Paweł oddał głos przeciw  podjęciu  uchwały.    

Radny Stanecki Adam oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.  

Radny Szałwiński Stanisław oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.  

Radny  Woźniak Mirosław oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.  

Radny Jan Czubatka  poinformował, że się pomylił. Radny oddał głos ,,za” podjęciem uchwały.  
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Uchwałę Nr XXXII/12/13 w sprawie likwidacji instytucji kultury pod nazwą Młodzieżowe 

Centrum Kultury w Skierniewicach Rada Miasta Skierniewice podjęła większością głosów, przy 

12 głosach ,,za”, 8 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się.  

Uchwała Nr XXXII/12/13 w w/w sprawie stanowi załącznik do protokołu z sesji.   

  

     P u n k t  16 

Sprawozdanie z pracy Komisji Rady Miasta Skierniewice za 2012 rok oraz plany  pracy Komisji 

na 2013 rok radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

 

Przewodniczący Komisji Mienia Komunalnego i Rozwoju Gospodarczego Rady Miasta 

Skierniewice radny Stanisław Szałwiński poinformował, że Komisja Mienia Komunalnego  

i Rozwoju Gospodarczego Rady Miasta Skierniewice wprowadziła do swojego planu pracy  

na 2013  rok 2 tematy. W planie pracy, w miesiącu marcu dodany został temat dotyczący promocji 

gospodarczej i programów gospodarczych realizowanych przez Miasto Skierniewice. Ponadto  

w miesiącu kwietniu dodany został temat dotyczący oceny funkcjonowania i planów rozwojowych 

Ośrodka w Budach Grabskich.   

 

Plan Pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Skierniewice na 2013 rok Rada Miasta przyjęła 

jednogłośnie, przy 20 głosach ,,za”.  

  

     P u n k t 17 

Sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku funkcjonującej przy Prezydencie 

Miasta Skierniewice i Staroście Skierniewickim – za 2012 rok oraz plan pracy Komisji na rok 2013 

radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym.  

Radni nie zgłosili uwag do w/w sprawozdania oraz planu pracy Komisji.  

 

Pytanie radnego Jarosław Chęcielewskiego przeniesione zostało do punktu 19 Interpelacje  

i zapytania radnych.  

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda  powiedział, że w sprawach 

merytorycznych nie jest przewidziane udzielanie odpowiedzi na piśmie. Przewodniczący  

nie wie, jak pytanie radnego Jarosława Chęcielewsiego traktować. Tylko w interpelacjach jest 

odpowiednia formuła. Pytanie włączone może zostać włączone do punktu Interpelacje i zapytania 

radnych.  

Radny Jarosław Chęcielewski powiedział, że jeśli zajdzie taka potrzeba,  wyraża zgodę  

na włączenie pytania do punktu Interpelacje  i zapytania radnych.  

 

   P u n k t  18 

Informację o pracy Prezydenta Miasta Skierniewice w okresie od 12 grudnia 2012 roku  

do 22 stycznia 2013 roku radni otrzymali na piśmie w terminie wcześniejszym. 

 

Radny Adam Stanecki  powiedział, że w punkcie 1 informacji, dotyczącym rewitalizacji Parku, 

mówi się, iż wycinka drzew potrwa do końca stycznia. Jest 31 stycznia i radny chciałby wiedzieć, 

jak wygląda kwestia wycinki? Czy wycinka kończy się w dniu dzisiejszym? Czy wykonawca 

zgłasza uwagi, lub ma problemy z inwestycją? Czy jest szansa, że inwestycja zostanie zakończona 

w terminie, jaki przewidziało Miasto? Jest to inwestycja ze środków UE i wzbudza ogromne 

zainteresowanie wśród mieszkańców Miasta. Ponadto poprosił  informację dotyczącą dalszego 

wykorzystania drzew? Radny zapytał też o przedszkole Nr 10. Zakończenie prac przewidziane jest 

na 30 czerwca. Radny zapytał, czy prace przebiegają prawidłowo oraz czy inwestycja zostanie 

zakończona w terminie lub wcześniej? 

Radna Violetta Felczak  powiedziała, że na stronie 4 informacji jest adnotacja o udzieleniu firmie 

Cities Lighting Consultants Sp z o.o. wykonania usługi audytu energetycznego oświetlenia. 
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Poprosiła o wyjaśnienie, co to jest i dlaczego? Z tego, co radna wie zadania są podobne do tych 

opisanych w pkt 3 na stronie 2 informacji.  

Prezydent Miasta Skierniewice Leszek Trębski powiedział, że audyt energetyczny  

jest niezbędnym elementem do tego, by Miasto Skierniewice wraz z innymi partnerami 

samorządowymi, gdzie wiodącym partnerem jest Politechnika Łódzka, złożyło wniosek  

do Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska o możliwość wymiany oświetlenia ulicznego. 

Projekt jest znacznie szerszy i obejmuje również sterowanie oświetleniem, zmianę oświetlenia 

obiektów. W przypadku Skierniewic jest to wymiana oświetlenia ulicznego. Audyt po pierwsze 

wskazuje, czy też przeprowadza analizę obecnego stanu oświetlenia ulicznego. Prezydent 

wspominał już, że na 5600 opraw oświetleniowych na terenie Miasta, mniej więcej połowa stanowi 

stare lampy rtęciowe. Są też lampy sodowe. Miasto będzie wymieniać lampy, jeśli uda  

się pozyskać środki. Są to środki na poziomie od 5 000 000,- zł do 7 000 000,-zł.  Miasto będzie 

wymieniać lampy rtęciowe na sodowe i częściowo ledowe. Około 500 lamp będzie wymienionych 

na ledowe. Pozostałe około 2000 zostanie wymienione  na lampy sodowe. Reasumując audyt  

jest niezbędnym elementem do wniosku, który został już złożony. Ponadto Prezydent nie widzi 

żadnych zagrożeń jeśli chodzi o  Przedszkole Nr 10. Zakres prac i zaawansowanie upoważniało  

do tego, aby inwestycję skończyć w roku 2012. Miasto ze względów technologicznych  

i doświadczenia wręcz wstrzymywało postęp prac, mając na uwadze to, że szybki postęp prac  

w budownictwie powoduje, że woda, która jest niezbędnym elementem (zaprawy tynkowe, tynki) 

musi mieć odpowiedni czas na wyparowanie, aby później nie było problemów eksploatacyjnych. 

Przyśpieszenie jest często złudne. Termin 30 czerwca nie jest zagrożony. Na dobrą sprawę trwają 

obecnie prace wykończeniowe, glazura, terakota i prace malarskie. Główne prace murarskie, 

tynkarskie i blacharskie zostały już wykonane. Również elewacja jest już zrobiona. Postała kwestia 

ogrodzenia. 30 czerwca prace zostaną zakończone i pozostanie okres wakacji na przeprowadzkę. 

Prezydent sądzi, że od września dzieci będą się już cieszyły z możliwości przebywania w nowych 

pomieszczeniach.  

Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Piotr Łyżeń  powiedział, że prace związane z wycinką 

drzew są na poziomie zaangażowania mniej więcej 80%. Prace w tej chwili zostały wstrzymane. 

Pozostało kilkadziesiąt drzew, które będą normalnie kładzione. Reszta drzew usuwana będzie 

metodą alpinistyczną, na co nie pozwalały warunki. Drzewa kładzione tradycyjnie, to drzewa  

od strony ul. Sienkiewicza. Wszyscy wiedzą, jak wyglądała sytuacja związana z opadami śniegu  

i parkowaniem. Pas jezdni zwęził się praktycznie do przejazdu w jedną stronę. Żeby teren 

zabezpieczyć, musi być udostępniony cały pas jezdni. Jeśli chodzi o drewno, opracowane jest 

Zarządzenie Prezydenta Miasta Skierniewice odnośnie wyceny i sprzedaży drewna. Zarządzenie 

zostanie niedługo wprowadzone w życie. Na podstawie Zarządzenia drewno będzie wycenione  

i sprzedane. W chwili obecnej całe drewno z wycinki jest składowane na terenie Spółki Miejskiej,  

zabezpieczone i pocięte w kawałki umożliwiające sprzedaż (1,20m i 4,10m). Drewno będzie 

sprzedane. Cena ze sprzedaży drewna będzie traktowana jako jednorazowy przychód na projekcie.  

O cenę sprzedaży drewna pomniejszone zostanie dofinansowanie z Urzędu Marszałkowskiego.  

Radny Adam Stanecki  poprosił o informację na temat tego, czy wykonawca zgłasza uwagi,  

czy ma problemy, czy też nie oraz czy wywiąże się z terminów nałożonych? 

Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Piotr Łyżeń  powiedział, że na dzień dzisiejszy  

nie ma zagrożenia związanego z przedstawionym harmonogramem prac. Na okres zimowy były 

planowane prace związane z wycinką drzew oraz pracami w rzece (faszynowanie brzegów).  

Są to prace, które były przedstawiane w terminach zimowych, do końca lutego. Wszelkiego rodzaju 

inne prace ziemne, przy alejach, nasadzeniowe zaczynają się zgodnie z harmonogramem od marca.  

Na dzień dzisiejszy nie ma jakichkolwiek zagrożeń.  

 

      P u n k t  19 

 Interpelacje i zapytania radnych. 

Radny Jarosław Chęcielewski  (pytanie zadane w punkcie 17 sesji - Sprawozdanie z działalności 

Komisji Bezpieczeństwa i Porządku funkcjonującej przy Prezydencie Miasta Skierniewice  
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i Staroście Skierniewickim – za 2012 rok oraz plan pracy Komisji na rok 2013.) powiedział,  

że ma pytania do sprawozdania z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku funkcjonującej 

przy Prezydencie Miasta Skierniewice i Staroście Skierniewickim – za 2012 rok.  Podobnie, jak 

radny uczynił na Komisji Samorządu, Zdrowia, Pomocy Społecznej oraz Ładu i Porządku 

Publicznego, tak teraz  prosi o odpowiedź na piśmie. Poprosił o bardziej  szczegółową informację na 

temat ilości oraz tego, z jakimi przewinieniami związane jest 191 wykroczeń dotyczących 

zaśnieżonych chodników, nieporządku w obrębie nieruchomości, wylewania nieczystości, braku 

umów na wywóz nieczystości oraz ich spalania i inne. Radnego interesuje też kwestia kamer,  

w szczególności na terenach przed szkołami i wewnątrz szkół. Zapytał, które szkoły  

w Skierniewicach,  jakim monitoringiem dysponują? Ponadto radny zapytał o wzrost natężenia 

ruchu na drodze krajowejnr 70, na drodze wojewódzkiej nr 705 i na drodze wojewódzkiej nr 707.   

Z tego co Zastępca Prezydenta Miasta Piotr Łyżeń mówił podczas komisji wynika, że jest dostęp do 

bardziej szczegółowych informacji. Zapytał, jak procentowo wzrosło natężenie ruchu? Zapytał też  

o plany Straży Miejskiej w Skierniewicach i powierzenie dodatkowych obowiązków związanych  

z bezpieczeństwem dzieci i młodzieży na terenie Skierniewic jednemu z funkcjonariuszy do spraw 

profilaktyki  na terenie tutejszej jednostki? Czy plany zostały wprowadzone w życie w 2013 roku?  

Jeżeli tak się stało, to czy w ramach dotychczasowych obowiązków, czy też powstało dodatkowe 

stanowisko? Radny poprosił też o informację, która również zawarta jest w sprawozdaniu.  

Jest to informacja Powiatowej Stacji Epidemiologicznej w Skierniewicach, na temat sytuacji  

w Mieście i powiecie odnośnie wskaźników zachorowalności na choroby zakaźne oraz czystości 

wody pitnej, rzek i zbiorników wodnych. Jeśli Sanepid taką informację przesyłał komisji, to radny 

prosi o taki załącznik do odpowiedzi na pytania.  

Radny Jan Czubatka   powiedział, że w związku z planowanym osiedlem zdrojowym chciał 

przedstawić znany problem czystego powietrza w Skierniewicach. Sprawa jest trudna,  

ale nie beznadziejna.  Radny zwraca się z prośbą do Prezydenta w imieniu swoim oraz mieszkańców 

Miasta, które zgłaszają do radnego problem dotyczący zatruwania powietrza przez spalanie  

w kotłowniach prywatnych rakotwórczych tworzyw sztucznych, takich jak: butelki, pojemniki 

plastikowe, folie, meble z płyty, czyściwo i odpady palne w warsztatach naprawczych.  

Po wygłoszonej audycji radiowej przez prof. Leszka Kożuchowskiego na temat szkodliwości 

spalania tworzyw sztucznych jeden ze słuchaczy potwierdził, że tak robi, bo nie stać go na kupno 

opału i aby nie zamarznąć wykorzystuje do spalania tworzywa sztuczne. Tak robi wiele ludzi  

nie posiadających wystarczających środków finansowych, co spowodowane jest bezrobociem  

i biedą. Jednak nie zawsze taki stan rzeczy wypływa z biedy. Bywa i tak, że właściciele posesji 

kupując nowe drogie meble, spalają stare. Na pewno stać ich jest ich na kupno opału. Zapytał,  

w jakim stopniu można zaradzić poruszonemu problemowi abyśmy mogli oddychać w miarę 

czystym powietrzem nie trując się wzajemnie oraz czy Skierniewice, które chcą pretendować  

do Miasta uzdrowiskowego, podejmą akcje pod tytułem „Czyste powietrze w moim mieście”? Być 

może Skierniewice byłyby liderem w Polsce. Kto będzie chciał  odwiedzać Skierniewice, jeżeli  

nie poprawi się jakości powietrza?  Kontrolowanie przez Straż Miejską materiałów używanych 

do ogrzewania z wejściem na prywatną posesję jest praktycznie niemożliwe. Można w części 

zapobiec  narastającemu problemowi przez uruchomienie programu edukacyjnego i różnorodnych 

form zapobiegawczo-profilaktycznych, w myśl zasady „lepiej zapobiegać niż leczyć”. Leczenie jest 

spóźnione lub niemożliwie. W krajach rozwiniętych, tą zasadę stosuje się i dobrze się na tym 

wychodzi. Poruszony problem jest ogólnopolski. Radny chciał przedstawić rozwiązanie w myśl 

zasady – zgłaszasz problem, przedstawiasz dwie alternatywy. Edukację radny widzi poprzez:   

- artykuły w każdej gazecie powtarzające się kilkakrotnie, a w szczególności przed każdym 

sezonem grzewczym, 

- prelekcje dla mieszkańców na temat zatruwania środowiska i jego skutków przez znane 

autorytety, 

- na wszelkich pismach urzędowych do mieszkańców nadruk pod hasłem „Spalając   rakotwórcze 

tworzywa sztuczne zatruwasz siebie i swoich bliskich – wybieraj” 

-   edukacja młodzieży szkolnej, 



 21 

- wyzwolenie inicjatywy oddolnej „Czyste powietrze” do Władz Państwowych  

za pośrednictwem Posłów na Sejm RP w celu opracowania skutecznych i bardziej 

rygorystycznych zarządzeń, a może i uchwały, aby na każdym urządzeniu kotłowym był napis 

ostrzegawczy o szkodliwości spalania tworzyw sztucznych, jest tak na innych urządzeniach 

technicznych. Nawet na paczce papierosów jest nadruk o szkodliwości palenia, 

- bilbordy o szkodliwości spalania odpadów z tworzyw sztucznych w osiedlach zabudowy 

jednorodzinnej, 

- opracowanie i wysłanie przez  Urząd Miasta do właścicieli indywidualnych kotłowni 

pouczających i ostrzegawczych pism.  

Przedstawiony problem może być różnie odebrany. Można powiedzieć, że powietrze  

jest za darmo, ale nic mylnego i okaże się to w 2020 roku. Polska będzie musiała płacić kary  

w wysokości 80 mld  rocznie za nie dotrzymanie kryteriów ograniczenia CO2 i wykorzystania 

22% źródeł odnawialnych w celu poprawienia czystości powietrza. Powietrze staje  

się w przyszłości wielkim biznesem, ale nie dla nas, tylko dla państwa, które w 2004 roku wygrało 

2 wojny. Radnemu przekazywano też inne problemy, ale z braku dowodów radny je pominął. Inny 

problem, znany od wielu lat, to okresowo pojawiający się odór z „Hortex”. Zapytał, czy Urząd 

Miasta prowadził negocjacje z właścicielem „Hortex” na temat tego drażniącego mieszkańców 

problemu? Radny pracował w nadzorze i z autopsji wie, że gdy przeprowadzana była kontrola 

Inspekcji Pracy, założenia techniczne, wszystkie czynniki szkodliwości były w normie. Kiedy 

Inspekcja opuszczała zakład wszystko wracało do normy,  w myśl zasady, ,,psy szczekają, 

karawana idzie dalej”. W imieniu swoim i mieszkańców, którzy zwrócili się do radnego  

z opisanym problemem, radny prosi o  wnikliwe przeanalizowanie i odpowiedź na piśmie. Ponadto 

radny zadaje główne pytanie – czy w Skierniewicach  powstanie program pt. ,,Czyste powietrze 

nad Skierniewicami”?  

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda powiedział, że dołącza  

się do interpelacji radnego Jana Czubatki. Przewodniczący uważa, że kwestia jest bardzo ważna.  

W tej chwili w Narodowym Funduszu Ochrony Środowiska, prawdopodobnie w programie 

,,Kawka”,  będą przeznaczone środki. Miasto jest zobowiązane zrobić taki program. Jest to jedyna 

możliwość, aby można było napisać jakikolwiek projekt unijny na nowy okres oprogramowania. 

W tej chwili Prezes NFOŚ postanowił wszystkie swoje programy zatytułować nazwami zwierząt. 

Powstały programy ,,Kawka”, ,,Gekon” i inne. Program może potrwać nawet do końca roku, gdyż 

przewidziano tam zaangażowanie Wojewódzkich Funduszu Ochrony Środowiska, aby programy 

były finansowane wspólne. Czas, w którym radny się wypowiedział jest bardzo dobry, gdyż  

na początku należy zrobić duże opracowanie, na całe Miasto, a później być może uda się pozyskać 

środki na dzielnice. Kwestia nie dotyczy tylko edukacji i dbałości mieszkańców, ale dość dużych 

środków z przeznaczeniem na przekształcenie swoich instalacji i źródeł ciepła na ekologię, co nie 

jest rzeczą tanią. W związku z powyższym wspomagające projekty przydałyby się Miastu. 

Przewodniczący widział uśmiech na twarzach obecnych na sali, ale uważa, że temat jest bardzo 

ważny.  

Radny Dariusz Chęcielewski powiedział, że zimą gościł kilka razy w schronisku  

dla zwierząt w Skierniewicach. Zwrócił się z prośbą, aby Kierownik ZUM Pan Piotr Majka 

udzielił informacji, jakie aktualnie prace w schronisku się toczą, jakie inwestycje mają  

być zrobione? Być może Kierownik uchyli rąbka tajemnicy, odnośnie kwoty w związku  

z którą podejmowana była w dniu dzisiejszym uchwała. Zapytał, na jakie cele zostanie 

przeznaczona kwota 50 000,-zł? Poprosił też o informację, jak wygląda sytuacja z działką 

przyległą do schroniska? Co aktualnie dzieje się w sprawie?  

Radny Adam Stanecki  zapytał, co z Domem Pomocy Społecznej? Czy jest rozpoczęta procedura 

przetargowa na tę inwestycję? Mieszkańcy są zainteresowani, co dalej z tą inwestycją? Ponadto 

radny powiedział, że spotyka się z uwagami i opiniami mieszkańców dotyczącymi budynku przy 

ul. Mszczonowskiej po byłym PSS. Niektórzy mieszkańcy mówią wręcz,  

że wybudowano już niemal galerię i pytają, co ma tam powstać? Każdy ma jakieś pomysły. 

Zapytał, czy Urząd  Miasta wie, jaka będzie tam realizowana inwestycja? Następnie radny 
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poruszył kwestię Bramy Parkowej. Powiedział, że inwestycja, pochłonęła ogromne środki 

finansowe. Na dzień dzisiejszy jedna strona jest zagospodarowana a druga świeci pustkami. Jest 

niska temperatura i prawdopodobnie obiekt nie jest ogrzewany. Skutki mogą być katastrofalne. 

Zapytał, dlaczego tak się dzieje? Ponadto radny odniósł się do kwestii odśnieżania. Powiedział,  

że w sprawozdaniu Prezydenta Miasta Skierniewice, podana jest informacja, że na bieżące, 

zimowe odśnieżanie dróg, Miasto przeznaczyło ponad 381 000,-zł. W sprawozdaniu z działalności 

Komisji Bezpieczeństwa podana jest informacja, że Strażnicy Miejscy stwierdzili w 2012 roku 191 

wykroczeń, min. za zaśnieżone chodniki. Rozmawiając z mieszkańcami, otrzymując telefony  

i chodząc po Mieście radny stwierdza, że przez miesiąc było bardzo źle. Najdziwniejsze,  

że chodniki przed instytucjami były nie odśnieżone. Przejście przez ulicę, po pasach też było 

trudne. Zapytał, co zrobiła Straż Miejska? Ile mandatów nałożono na instytucje, które  

nie wywiązały się ze swoich obowiązków? Radny ma na uwadze również Urząd Miasta 

Skierniewice, gdyż Straż Miejska może być tu również niezależna i interweniować. Ponadto 

powiedział, że istnieje program Skierniewicka Rodzina Plus. Ponad pół roku temu radny  pytał, jak 

ten program jest realizowany? Zapytał, czy przez pół roku nastąpiły jakieś zmiany w realizacji 

programu, czy zostały zaangażowane nowe instytucje i zgłosiły się do realizacji, aby pomóc 

ludziom biednym, wielodzietnym, mieszkającym w naszym Mieście? Radny słuchał wypowiedzi 

Wiceprezydenta  Miasta Warszawy, który powiedział, że można prawnie pomóc rodzinom 

wielodzietnym i biednym jeżeli chodzi o wywóz nieczystości w myśl nowej ustawy śmieciowej. 

Zapytał, czy Skierniewice również mogą rozważyć taką ewentualność, aby pomóc rodzinom 

najbiedniejszym. Często są to rodziny, w których pracuje często jedna osoba lub nie pracuje nikt. 

Koszty wywozu śmieci, w szczególności niesegregowanych, będą dla tej rodziny wielkim, wręcz 

nie możliwym do zapłaty obciążeniem. Ponadto zapytał, czy Miasto ogłosiło, lub kiedy ogłos i 

przetarg na wywóz nieczystości związany z nową ustawą śmieciową, która będzie obowiązywała 

od lipca 2013r.  

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda  dołączył się do wypowiedzi 

radnego Adama Staneckiego dotyczącej odśnieżania. Przewodniczący słyszał o składaniu  

się przez mieszkańców po 10,-zł, aby odśnieżyć drogę. Być może jest to cenny element, jeśli 

chodzi o współpracę pomiędzy sąsiadami, ale sprzęty w spółkach miejskich stały i nie zostały 

uruchomione. Przewodniczący otrzymał też bardzo dużo interwencji jeśli chodzi  

o nie odśnieżone i słabo odśnieżone chodniki miejskie. Ponadto problem dotyczy parkingów, które 

powodowały, że niektórymi ulicami było ciężko przejechać. Na parkingach było tyle śniegu,  

że nie można było zaparkować. 

Radna Violetta Felczak  zapytała, na jakiej zasadzie w Skierniewicach działa pogotowie wodno 

kanalizacyjne? W jakich godzinach pogotowie działa i ile osób ma dyżur? Ponadto radna 

powiedziała, że miała być podpisana zgoda Ministra Finansów dotycząca obwodnicy wschodniej. 

Zapytała, czy obwodnica powstanie? Pozostałe pytania zadał już radny Adam Stanecki.  

Radna Danuta Nowakowska powiedziała, że zwraca się do radnego Mariusza Dziudy, który jako 

Przewodniczący RMS jest osobą, która koordynuje pracę RMS, jest odpowiedzialny  

za jej funkcjonowanie, tworzy uchwały itd. Na grudniowej sesji Przewodniczący powiedział 

fantastyczne zdanie, że od nowego roku należy przyglądać się każdej złotówce zanim  

się ją wyda. Zdaniem radnej słowa Przewodniczącego są wiążące. Zapytała, jak Przewodniczący 

się zapatruje na to, że w sprawozdaniu z frekwencji na komisjach są wyniki: 38% obecności, 39%, 

40%, 50%? Radna wymieniła tylko te drastyczne nieobecności. Zapytała, jak nieobecności mają 

się do oszczędności. Zdaniem radnej jest najwyższy czas, aby uaktualnić uchwałę, która 

obowiązuje od 2000 roku, dotyczącą diet radnych. Radna wrócił do kwestii,  

o której mówiła już rok temu. Nie do pomyślenia jest, żeby miejsce miała taka sytuacja,  

jak w grudniu. Poinformowała, że nie mogła odbyć się ze względu na brak quorum komisja, 

czekano więc na radnych i do nich telefonowano. Podczas komisji na pewno były trzy przypadki, 

w których obecność była uzasadniona chorobą. W takich przypadkach nie ma dyskusji, gdyż 

wiadomo, że każdego może dotknąć choroba, czy też sytuacja rodzinna, ale jeśli ktoś obecny jest 

tylko na 30% posiedzeń, to zakrawa to na kpiny i lekceważenie. Kwestia dotyczy tego,  
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że diety wypłacane są w każdej sytuacji. Radna poprosiła o uaktualnienie uchwały, która 

obowiązuje od 2000 roku i jest mało czytelna. Radna domyśla się, iż usłyszy  

od Przewodniczącego, że powinna złożyć wniosek z podpisami radnych. Powiedziała,  

że nie będzie tego robiła, gdyż wie, iż jest opór w tej materii. Wypracowanie takiego wniosku leży  

w gestii Przewodniczącego. 98% Rad w Polsce potrafi sobie z problemem radzić. Radna 

powiedziała, że przedstawi swoje propozycje a Przewodniczący się do tego ustosunkuje. Radna 

wniosła o uszczegółowienie Uchwały Nr 92/2000/28 Rady Miasta Skierniewice z dnia 25 

października 2000 roku w sprawie ustalenia diet radnych Rady Miasta Skierniewice. Zgodnie  

z ustawą o samorządzie gminnym ,,radny jest obowiązany brać udział w pracach Rady gminy  

i jej komisjach oraz innych instytucjach samorządowych, do których został powołany  

lub desygnowany.” Radni Rady Miasta Skierniewice pobierają diety w formie zryczałtowanej,  

w związku z tym ,,warunkiem zgodności ryczałtowej z art. 25 ust. 4 ustawy o samorządzie 

gminnym jest wymagane, aby ustalając tę formę diety, rada określiła, w sposób nie budzący 

wątpliwości, zasady potrącania diet z tytułu nieobecności radnego na posiedzeniach komisji,  

na sesjach Rady ewentualnie w innych pracach” (wyrok NSA 17 grudnia 1999 r. III SA 1580/99 

oraz uchwała RIO w Łodzi z 2 sierpnia 1999r.). Radna przejrzała setki Uchwał  

i tak wypośrodkować to co występuje najczęściej. Radna proponuje  co następuje: Ustala  

się wysokość potrąceń za nieobecność na posiedzeniach w następujący sposób: 

1. Radnym za każdą nieobecność na sesji Rady 300,-zł należnej diety, potrącenie dotyczy 

wszystkich radnych. 

2. Radnym członkom komisji za każdą nieobecność na posiedzeniu Komisji 150,- zł należnej 

diety. 

3. Podstawą potrącenia części diety jest lista obecności.  

Radna powiedziała, że teraz jest lista obecności, ale co z tego skoro wystarczy przetelefonować   

i sprawa jest załatwiona?  Radna nie wierzy w to, że mając jedynie trzydzieści kilka procent 

obecności,  pozostałe nieobecności  spowodowane są  ciężka chorobą.  

4.W przypadku spóźnienia powyżej 30 minut, opuszczenia sesji lub posiedzenia komisji, 

Przewodniczący Rady Gminy i Przewodniczący Komisji maja obowiązek wpisania 

nieobecności na w/w posiedzeniach co skutkuje potrąceniem należnej diety. 

Radna powiedziała,  ze bywa, iż radny wchodzi, podpisuje listę, a na dalszej części komisji  

go nie ma.  

5.Potrąceń przewidzianych w ust. 1 i 2 nie stosuje się w sytuacji, gdy nieobecność radnego 

na posiedzeniu komisji lub sesji jest niezawiniona, w szczególności została spowodowana 

chorobą (potwierdzoną zaświadczeniem lekarskim), nieprzewidzianym nagłym zdarzeniem 

losowym takim jak: pobyt w szpitalu, wypadek, pożar, śmierć osoby spokrewnionej w linii 

prostej, zwołanie sesji lub praca komisji podczas urlopu radnego. 

Propozycję radna złoży do Przewodniczącego Rady Miasta, jako do szefa Rady, osoby  

kompetentnej, aby się sprawą zając.  

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda powiedział, że  rzeczą mało 

spotykaną jest, aby interpelacje kierowane były do Przewodniczącego Rady, ale może jest  

to nowy świecki zwyczaj. Interpelacje zgłaszać należy do organu operacyjnego, czyli Prezydenta 

Miasta. Przewodniczący nie ma takich kompetencji. Była propozycja, aby w nowym Statucie 

Miasta Skierniewice nadane zostały kompetencje uchwałodawcze Przewodniczącemu Rady 

Miasta. Większość Rady, w tym radna głosowała ,,za” tym, aby kompetencji takich 

Przewodniczącemu nie dawać. W związku z powyższym  Przewodniczący nie ma takie 

kompetencji, aby występować z inicjatywą uchwałodawczą. Inicjatywę uchwałodawczą mają 

komisje Rady i Przewodniczący prześle to pismo do Przewodniczącego Komisji Samorządu, 

Zdrowia oraz Ładu i Porządku Publicznego Rady Miasta Skierniewice, ponieważ zakres tego 

wniosku należy do w/w Komisji. Pismo  zadekretowane będzie do Przewodniczącej Danuty 

Nowakowskiej celem pilnego zajęcia się sprawą, na wniosek radnej Przewodniczący komisji 

przesyłał wnioski do samego siebie za pośrednictwem Przewodniczącego RMS.  Niestety  

są pewne konsekwencje decyzji podejmowanych przez Radę i w związku z tym nie można  
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nie dawać na jednej sesji kompetencji a na kolejnej sesji ich żądać. Prowadzone było 

podsumowanie frekwencji radnych na sesji RMS za co Przewodniczący jest odpowiedzialny.  

 Za frekwencję na komisjach są odpowiedzialni ich Przewodniczący. Przewodniczący RMS  

nie odpowiada za frekwencję na komisjach i ani Statut ani Rada w takie kompetencje 

Przewodniczącego nie wyposażyła. Poinformował, że średnia frekwencja na sesjach wynosi 91%. 

14 radnych ma 100% obecność. Frekwencję powyżej 92% mają 4 osoby. Nieobecność dotyczy 

jednej sesji i prawdopodobnie radni nieobecni byli z przyczyn losowych. Powyżej 83% frekwencję 

ma jedna radna i nieobecności związane były z przyczyną losową. Frekwencję powyżej 75% mają 

pozostali radni. Tylko 1 radny ma frekwencję 58%. Frekwencja na sesjach jest dość duża w ciągu 

roku. Zdarza się, że sesja jest częściej niż raz w miesiącu. Spotkań na komisjach też jest dość dużo. 

W związku z powyższym, Przewodniczący uważa, że frekwencja całej Rady, na poziomie 91% nie 

jest najgorsza. Frekwencja jest bardzo dobra. Radny nie jest od pilnowania drugiego radnego, gdyż 

działają oni na podstawie wolnego mandatu. Radny jest odpowiedzialny przed wyborcami. Rok się 

skończył i dziennikarze opublikują, kto i ile razy na sesji był. Nie zawsze sama bytność na komisji 

jest elementem dobrego wykonywania mandatu radnego. Aktywność na komisji i  sesji również 

powinny być, gdyż dają cały mandat.  

Prezydent Miasta Skierniewice Leszek Trębski  powiedział, że odnośnie funkcjonowania 

Pogotowia wodno kanalizacyjnego wypowie  się Prezes ZW i K ,,Wod-Kan” Sp. z o.o. Janusz 

Marek Pastusiak.  Prezydent powiedział, że obwodnica wschodnia będzie na pewno,  

ale w dniu dzisiejszym Prezydent nie jest w stanie powiedzieć kiedy. Jeśli Miasto uzyska środki,  

o których wspominała sama radna, wynikające z rezerwy  Ministerstwa Finansów,  

to obwodnica wybudowana zostanie szybko. Prezydent nie przywiązywałby się do samej nazwy 

,,obwodnica wschodnia” i ,,obwodnica zachodnia”. Z jednej Miasto praktycznie zrezygnowało  

 i zdaniem Prezydent z drugiej również można swobodnie zrezygnować. Drogi nigdy nie miały 

charakteru obwodnicy. W początkowym okresie ta nomenklatura była używana tylko ze względu 

na hipotetyczną możliwość pozyskiwania środków unijnych. Jeżeli środki nie zostaną pozyskane 

w tej wysokości, o jakiej myśli Miasto, inwestycja będzie realizowana etapami. Zadanie jest 

jednym z największych zadań drogowych, jakie czeka Miasto Skierniewice, ale w  hierarchii 

potrzeb prawdopodobnie nie najważniejszym. Prezydent uważa, że zdecydowanie jest nim zadanie 

polegające na połączeniu Ronda Solidarności z ul. Rawską, jeśli chodzi o rozwiązywanie potrzeb 

mieszkańców Skierniewic. Jest tu realny i bardzo trudny problem mieszkańców ul. Kopernika  

i osiedli przyległych. Problem dotyczy hałasu związanego z ruchem pojazdów kołowych. 

Odnośnie pytania radnego Adama Staneckiego Prezydent poinformował, że Miasto jest przed 

drugim przetargiem. Na pierwszy przetargi nie zgłosiła się żadna firma. Drugi przetarg został 

ogłoszony 17 grudnia w gazecie  Rzeczpospolita oraz na stronach internetowych Miasta. 

Zainteresowani mogą zgłaszać się do 15  lutego br. 21 lutego br. odbędzie się rozstrzygnięcie 

przetargu. Drugie pytanie dotyczyło inwestycji przy ul. Mszczonowskiej. Z tego co Prezydent wie, 

mają się tam pojawić obiekty handlowe. Prezydent nie odpowie do końca, czy jest udzielone 

pozwolenie na budowę, czy też nie, ale na pewno jest  to w trakcie. Prezydent postara się,  

po konsultacji z Naczelnikiem Wydziału Architektury i Budownictwa UM Skierniewice 

odpowiedzi udzielić. Prezydent nie wie, czy już jest podpisana decyzja udzielająca pozwolenia 

 na budowę. Odnośnie Bramy Parkowej, Prezydent potwierdził, że inwestycja pięknie odtworzyła 

zabytkowy obiekt. Problem tkwi w dzierżawie. W przeliczeniu na choćby podatek  

od nieruchomości, czynsz jest na poziomie 600,-zł. Niestety ta druga część nie znajduje chętnego 

w przypadku  tej wysokości zobowiązania czynszowego. Zdaniem Prezydenta trzeba będzie  

w uzgodnieniu z Prezesem ZGM i Radą Nadzorczą ZGM ustalić preferencyjne zasady,  

tak aby obiekt, który w ocenie Prezydenta, także powinien być funkcjonującym i żywym, znalazł 

swoich najemców. Za kwotę 600,-zł jest to bardzo trudno uzyskać, z tego względu,  

że powierzchnia około 60 m2 jest rozłożona na trzech poziomach i na dobrą sprawę jest to pewne 

utrudnienie. Odnośnie odśnieżania Prezydent powiedział, że uważa, iż ulice były odśnieżone 

należycie. Poza nielicznymi uliczkami osiedlowymi, które sprawiały z różnych względów 

problem, stan odśnieżenia ulic był właściwy. Rzeczywiście chodniki pozostawiają wiele  
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do życzenia. Prezydent uważa, że zatrudnione 20 osoby, które mają wspomagać sprzęt ZUM 

sprawdzą się w następnym ataku. Osoby zostały zatrudnione w trakcie opadów, więc mogło  

to stworzyć takie wrażenie, jakie mają niektórzy. O rozszerzenie tematu poprosił Kierownika 

ZUM Piotra Majkę, następnie  Komendanta Straży Miejskiej Artura Głuszcz. Odnośnie Programu 

Rodzina 3 Plus odpowiedzi udzieli I Zastępca Prezydenta Beata Jabłońska. Zdaniem Prezydenta,  

w marcu Miasto powinno rozstrzygnąć wybór firmy, która będzie obsługiwała Skierniewice jeśli 

chodzi o wywóz odpadów. Ustawa będzie obowiązywała od 1 lipca 2013r. Prezydent przeszedł 

 do interpelacji zadanej  przez radnego Dariusza Chęcielewskiego. Szerzej w temacie wypowie  

się Kierownik ZUM Piotr Majka. Prezydent poinformował, że w dniu wczorajszym podpisał  

z prof. Franciszkiem Adamickim Dyrektorem Instytutu Ogrodnictwa akt notarialny, na mocy 

którego Miasto Skierniewice stało się właścicielem działki o powierzchni około 1ha 25a za kwotę 

321 000,-zł. Jest to duży wydatek ze strony Miasta, ale otwiera duże możliwości jeśli chodzi  

o inwestowanie i stworzenie schroniska z prawdziwego zdarzenia. Od wczoraj działka jest 

własnością Gminy Miasto Skierniewice.  Na pytanie radnego Jana Czubatki zostanie udzielona 

odpowiedź na piśmie.  

   I Zastępca Prezydenta Miasta Skierniewice Beata Jabłońska  poinformowała, że Program 

Rodzina 3 Plus realizowany jest od stycznia 2012 roku. Skierniewice są jednym z pierwszych 

samorządów w Polsce, który do projektu przystąpił. Wysłane były zapytania i propozycje 

współpracy do wszystkich znaczących usługodawców i różnych firm w Skierniewicach. Oprócz 

jednostek miejskich, które współpracują z Miastem i partycypują zniżki, zgłaszają się firmy 

prywatne. Średnio statystycznie zgłasza się 1 firma w miesiącu. Jest około 10 firm, które 

współpracują. Miejsca te są oznaczone. Na drzwiach firm przyklejonej jest logo Programu. 

Wejścia na stronę internetową Miasta w zakładkę Rodzina 3 Plus, świadczą o tym, jak dużym 

zainteresowaniem projekt się cieszy.  Ilość kart wydanych, to około 2000, ponad 300 rodzin  

w Skierniewicach. Projekt cieszy  się powodzeniem  i dobrze, że Miasto go realizuje.  

   Prezes Zakładu Wodociągów i Kanalizacji ,,Wod-Kan” Sp. z o.o. Janusz Marek Pastusiak 

powiedział, że po godzinie 15.00 Pogotowie wodno kanalizacyjne jest realizowane w formie 

dyżurów domowych. Jest jeden pracownik brygadzista pod telefonem i w zależności od charakteru 

zgłoszenia, w przypadku wystąpienia awarii organizuje proporcjonalnie do zaistniałej sytuacji 

grupę pracowników i jadą oni awarię usunąć. W chwili obecnej zgłoszenia są przyjmowane pod  

nr tel. 833 38 08. W tym momencie Pogotowie się stara uzyskać ogólnopolski nr 994, aby pod tym 

numerem przyjmować zgłoszenia tylko i wyłącznie w zakresie awarii wodociągowo 

kanalizacyjnych. Do chwili obecnej pod nr 833 38 08 jest mnóstwo zgłoszeń dotyczących 

konserwacji oświetlenia, którymi Spółka zajmowała się kilka lat wcześniej. 

   Kierownik Zakładu Utrzymania Miasta Sp. z o.o. Piotr Majka  powiedział, że z końcem roku 

zakończono budowę boksów. Powstały 22 boksy, które kosztowały około 40 000,-zł. ZUM 

wykonał boksy ze środków własnych. Środki, które w ubiegłym roku Miasto przekazało do ZUM 

(50 000,-zł) przeznaczono na remont drugiego budynku, znajdującego się na terenie schroniska. 

Remont został rozpoczęty z końcem roku. Została całkowicie wymieniona konstrukcja dachowa. 

Cały czas na bieżąco trwają pracę. Zostały rozdzielone pomieszczenia, które mają spełniać rolę 

pomieszczeń pozabiegowych. W dniu wczorajszym oddana została ciepłownia. Działa  

już centralne ogrzewanie. Zakupione zostały jeszcze glazura oraz terakota i prace trwają  

w dalszym ciągu. Powiedział, że budynek zacznie funkcjonować na wiosnę. 50 000,- zł 

przeznaczone będzie na dokończenie prac i wykonanie elewacji zewnętrznej, która pozostawia 

wiele do życzenia. Wizerunek budynku całkowicie się zmieni. Kierownik dodał, że w niedawnym 

czasie w schronisku podłączono internet. Odniósł się do odśnieżania i podziękował Prezydentowi 

za pochlebne opinie. Powiedział, że również jest człowiekiem honorowym i starał się wszelkie 

możliwe prace wykonać własnymi siłami. Pomoc spółek miejskich w roku 2010 kosztowała ZUM 

około 150 000,-zł. W tym roku, jeśli mieszkańcy są w miarę zadowoleni z usług ZUM,  

to Kierownik uważa, że zaoszczędził 150 000,-zł.   

   Komendant Straży Miejskiej w Skierniewicach Artur Głuszcz  odpowiadając na pytanie 

radnego Adama Staneckieg o to, ilu urzędników ukarała Straż Miejska za nie odśnieżanie 
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chodników należących do Miasta poinformował, że nie było takiej konieczności  

i potrzeby.  Żaden z mieszkańców nie poniósł również konsekwencji polegających na karze 

grzywny w postaci mandatu. Przypomniał, że Straż Miejska ma trzy instrumenty, które mogą 

zdyscyplinować osoby nie stosujące się do obowiązującego prawa, tj. art. 41 Kodeksu wykroczeń: 

pouczenie, grzywna i skierowanie sprawy do Sądu. Straż Miejska nie zastosowała żadnego z tych 

instrumentów. Osoby odpowiedzialne za odśnieżanie, z uwagi na stan i sytuację, jaka była  

w danym momencie, kiedy tego śniegu było bardzo dużo, wykonały swoje czynności należycie. 

Straż Miejska nie podejmowała działań w postaci grzywny i mandatu.  

   Radna Alicja Cyrańska  powiedziała, że rozumie, iż 50 000,-zł, które były w zeszłym roku 

przyznane ZUM już się wyczerpały i teraz ZUM korzystał będzie z następnych 50 000,-zł? Radna 

rozumie, że remont tego budynku takie środki pochłonie. W związku z tym Prezydent mówi, że są 

duże możliwości w urządzeniu działki przy schronisku. Zapytała, za jakie środki to się stanie, 

skoro nie ma już pieniędzy?  

Prezydent Miasta Skierniewice Leszek Trębski  powiedział, że mówiąc, iż otwierają  

się nowe możliwości, miał na myśli możliwości na kilka lat. W celu należytego zagospodarowania 

terenu oraz aby schronisko wyglądało tak, jak sobie to wymarzono, potrzebne są środki na 

poziomie około 1 000 000,-zł a nie 50 000,-zł. W tym roku wydatkowano 321 000,-zł na zakup 

działki, 50 000,-zł na remont obiektu i około 300 000,-zł rocznie Miasto wydaje na utrzymanie 

schroniska. W tym roku środki przeznaczone na schronisko, to około 700 000,-zł. Prezydent 

również chciałby, żeby środki były większe, ale na dzień dzisiejszy nie stać Miasta  

na to, aby wydatki bieżące pogłębiać. Perspektywa jest jasno określona. Miasto ma już teren. 

Prezydent Podziękował dr Tadeuszowi Gąska - Domareckiemu Dyrektorowi Miejskiego 

Inspektoratu Weterynarii za to, że uczynił wiele starań, aby szczególnie Ministerstwo Rolnictwa, 

szybko i w ogóle wyraziło zgodę na sprzedaż. Prezydent przypomniał, że oprócz Instytutu i Rady 

Narodowej wydał decyzje Minister Ogrodnictwa, jako organ właściwy. Gdyby okoliczne gminy 

korzystały ze skierniewickiego schroniska również byłoby łatwiej. Około 150 000,-zł to kwota, 

jaką 9 okolicznych gmin przeznacza na realizację tych zadań ciążących na samorządach. Miasto 

będzie się starało o środki zewnętrzne. Jeśli pojawią się możliwości i Miasto pozyska środki, 

na pewno rozpoczną się pracę. Ważne jest, że Miasto ma obszar, który może zaspokoić potrzeby 

wolontariuszy. Były duże problemy z wyprowadzaniem zwierząt i wybiegami. Psy mają obecnie 

ograniczoną możliwość korzystania ze swobody. Wybiegi są bardzo ograniczone, gdyż nie było 

powierzchni. Każdy, kto posiada czworonoga wie, jak dla psów potrzebna jest możliwość 

wybiegania się. Prawdopodobnie na wiosnę sytuacja się poprawi i psy, oczywiście z zachowaniem 

wszelkich środków ostrożności, będą miały taką możliwość.   

Radna Alicja Cyrańska  zapytała, czy teren jest ogrodzony i nie trzeba przeznaczać dodatkowych 

środków na ogrodzenie? 

   Prezydent Miasta Skierniewice Leszek Trębski poinformował, że teren był ogrodzony  

już wcześniej. Jest to działka wydzielona z większej działki, której właścicielem był Instytut 

Ogrodnictwa a wcześniej Instytut Sadownictwa i Kwiaciarstwa. Były prowadzone tam uprawy  

i doświadczenia. Jeśli chodzi o ogrodzenie, to płot jest w dobry stanie. Będzie potrzeba 

rozgrodzenia. Jest to płot o długości około 40 m. Jeśli będzie to ogrodzenie  z płyt betonowych,  

to metr bieżący takiego ogrodzenia stanowi koszt około 150,-zł – 200,-zł. Maksymalna kwota 

ogrodzenia wyniesie więc około 8000,-zł.  Można wykorzystać ogrodzenie, które jest. Prezydent 

nie chciałby wdawać się w szczegóły. Dzisiejsze rozgrodzenie działek można wykorzystać jako 

kolejne rozgrodzenie, ale nawet jeśli będzie to nowe ogrodzenie, to jego koszt będzie stanowił 

wartość około  8 000,-zł.  

   Radna Alicja Cyrańska powiedziała, że w marciu będzie przyjmowany program 

przeciwdziałania bezdomności zwierząt, w którym będzie również punkt dotyczący opieki nad 

bezdomnymi miejskimi kotami. Pieniądze do tej pory przeznaczone na koty stanowiły kwotę 

7 000,-zł rocznie. Kwota nie wystarcza nawet na wyżywienie kotów, a co dopiero mówić  

o sterylizacji. Inne miasta maja swoje sukcesy na tym polu, np.  Grodzisk Mazowiecki i inne  

w pobliżu Skierniewic. W miastach tych właściwie każdy obywatel, który zwróci  
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się do weterynarza z kotem i kot zostaje wykastrowany lub wysterylizowany, otrzymuje 

od miasta pieniądze z Urzędu. W Poznaniu są np. wydawane talony. Obywatel otrzymuje  talon i 

idzie z nim do jakiegokolwiek weterynarza. W Skierniewicach pieniędzy nie daje się, czy też są 

one znikome. Populacja kotów bezdomnych  stanowi liczbę 600. Należałoby przeznaczyć środki 

na sterylizację. Wykonanie zabiegu u jednego kota stanowi kwotę około 100,-zł. Ponadto 

należałoby wydzielić pomieszczenie, być może w obecnie modernizowanym budynku, aby zrobić 

tam poczekalnię dla kotów, gdzie po zabiegu sterylizacji, czy tez kastracji, zwierzęta będą 

przetrzymywane. Kot musi przebywać w takim pomieszczeniu 4 dni, a kotka 7.  Koty nie mogą 

być po zabiegu  przewożone do miejsca, z którego były wzięte.  

   Dyrektor Miejskiego Inspektoratu Weterynarii Tadeusz Gąska Domarecki  powiedział,  

że dla weterynarii dzień dzisiejszy jest wyjątkowy. Poprawa warunków schroniska  

dla zwierząt w Skierniewicach była przedmiotem batalii przez wiele lat. To co dzisiaj Dyrektor 

usłyszał, to gigantyczny krok. Środki, które w dniu dzisiejszym przyznano nie są Dyrektorowi  

w historii schroniska znane. Otwiera to ogromną perspektywę na przeorientowanie i stworzenie 

nowych planów wybudowania schroniska z prawdziwego zdarzenia. Dyrektor poinformował,  

że opinia wojewódzka, związana z dwumiesięczną kontrolą, jest pozytywna.  Dwa i 3 tygodnie 

temu przeprowadzana była kontrola. W konfrontacji z innymi powiatami, Skierniewice  

są w grupie tych, w których oceny były pozytywne. Radna jeśli chodzi o koty, ma rację.  

Jest to kolejna sprawa, którą Miasto musi się zająć. Wiadomo, że droga do rozwiązania problemów 

bezdomności wymaga ogromnych nakładów i wiedzie przez czipowanie zwierząt. Uzyskawszy,  

to co uzyskano, Dyrektor myśli, ze w najbliższym czasie schronisko walczyło będzie o to, 

 aby sprawa identyfikacji zwierząt była prowadzona. Doktor w dniu dzisiejszym otrzymał  

od Naczelnika  Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska Urzędu Miasta   

Skierniewice program na 2013 rok, dotyczący zarówno kotów jak i psów. Dyrektor nie zapoznał 

się jeszcze z programem, ale uważa, że będą uwagi w tej sprawie. Dyrektor umówił  

się z Naczelnikiem, że sprawa będzie jeszcze omawiana.  

Naczelnik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska Urzędu Miasta   

Skierniewice Piotr Zawadzki  powiedział, że był przed sesją w Powiatowym Inspektoracie 

Weterynarii i złożył projekt uchwały na 2013 rok. Wstępnie zaplanowano na sterylizację  

i kastrację kwotę 13 000,-zł. Co pozwoli na wysterylizowanie i wykastrowanie około 160-200 

kotów. Zgodnie z programem, który został przyjęty w ubiegłym roku, zgłosiły się 22 osoby jako 

społeczni opiekunowie. Ze środowisk, które zostały przez Straż Miejską potwierdzone jest 

populacja niewiele ponad 200 kotów. Naczelnik nie twierdzi, że jest to całość problemu 

bezdomnych kotów na terenie Miasta, ale jest to na pewno znacząca ilość, o której wiadomo,  

że występuje. Zdaniem Naczelnika, ta populacja, zbliżona do 200 sztuk wysterylizowanych kotów, 

pozwoli na znaczący postęp w tym zakresie. Co dalej, jest kwestią zmian ustawowych. Jeśli chodzi 

o czipowanie, jest to temat naprawdę bardzo szeroki. Najlepszym rozwiązaniem byłaby zmiana 

ustawowa w tym zakresie.  

Radna Alicja Cyrańska powiedziała, że chciałaby się odnieść do wypowiedzi Dyrektora 

Tadeusza Gąski -Domareckiego. Radna uważa, że poziom satysfakcji Dyrektora, nie jest 

uzasadniony. Nie można argumentować, że kiedyś było znacznie gorzej a teraz jest świetnie. 

Powiedziała, że nadal jest źle. Radna uważa, że należy myśleć o tym, jak doścignąć te gminy, 

które poradziły sobie z problemem. Radna może przesłać filmy, jak wygląda opieka nad 

bezdomnymi zwierzętami gdzie indziej.  

Radny Dariusz Chęcielewski  powiedział, w związku z rozmową z Kierownikiem ZUM Piotrem 

Majką i także z własnymi  obserwacjami  chciałby, żeby zastanowiono się nad stworzeniem  

w schronisku dodatkowego etapu kierownika schroniska. Radny wie, że są to dodatkowe środki, 

ale wbrew pozorom taki etat mógłby przynieść dodatkowe oszczędności. Kierownik ZUM  

ma dużo obowiązków i nie jest w stanie być na miejscu. Osoba kompetentna mogłoby 

schroniskiem dobrze pokierować. Osoba, która zajmuje się obecnie takim jakby kierowaniem  

w schronisku naprawdę się do tego nie nadaje. Teren się poszerza i warto byłoby pomyśleć o takim 

stanowisku. Ponadto powiedział, że jeśli ktoś może 1% wesprzeć schronisko, to na stronie 
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internetowej schroniska podana jest na ten temat informacja. Informacja taka jest także 

dostępna w  Radiu RSC.  

Radny Krzysztof Jażdżyk powiedział, że chciałby poruszyć kwestię najwyższej kondygnacji 

budynku po byłej Bursie. Kilka dni temu, radny był na prośbę mieszkańców w w/w miejscu.  

Od bardzo długiego czasu, mieszkańcy  twierdzą, że prawie roku, próbują uzyskać pomoc. 

Kwestia dotyczy grzyba na ścianach. W tej zimie zaczął bardzo przeciekać także dach  

w niektórych pomieszczeniach. Radny poprosił o odpowiedź na piśmie. O kolejną kwestię radny 

już pytał Prezydenta, ale otrzymał odpowiedź, że pytanie jest nieprecyzyjne. Radny zada pytanie 

jeszcze raz i ma nadzieję, że będzie ono tym razem na tyle precyzyjne,  

że Prezydent będzie mógł odpowiedzieć. Zapytał, które inwestycje realizowane od 2006 roku  

do dnia dzisiejszego w Mieście Skierniewice były dofinansowane ze środków zewnętrznych?  

Ile Miasto musiało lub musi  zwrócić środków z tych właśnie  inwestycji? Bez względu  

na to, czy są to środki unijne, ministerialne, czy też z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska. Również poprosił o odpowiedź na piśmie.  

Radna Danuta Nowakowska  powiedziała, że nie zdążyła się ustosunkować do kwestii,  

z którą występowała. Poprosiła o wyjaśnienie kwestii. Być może radna czegoś nie rozumie.  

Z tego, co radna wie, do radnych wpływają uchwały do zaopiniowania. Zapytała,  

czy uchwała, która funkcjonuje od 2000 roku nie wymaga żadnych zmian i nie należy  

jej uszczegółowić?  Wszystkim powinno zależeć na tym, aby Rada funkcjonowała należycie. 

Zdaniem radnej należałoby tak zrobić. Radna widziała pewną satysfakcję u Przewodniczącego,  

że złożona propozycja wróci do radnej i będzie forsowana. Powiedziała, że podejmie taką próbę. 

To o czym radna mówi, nie jest popularne w Radzie. Zdaniem radnej, kwestia  powinna być 

załatwiona na szczeblu Przewodniczący – Prezydent. 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda  powiedział, że inicjatywę 

uchwałodawczą w Statucie mają różne podmioty, ma ją Prezydent Miasta i z niej korzysta  

przesyłając radnym projekty uchwał.  Ponadto inicjatywę tą mają też komisje, kluby radnych  

oraz co najmniej 5 radnych. Takie są zapisy Statutu. W związku z powyższym, aby wnieść pod 

obrady Rady Miasta projekt uchwały, należy mieć tę inicjatywę uchwałodawczą. Przewodniczący 

Rady ma według Statutu inicjatywę uchwałodawczą w sprawach organizacyjnych. 

Przewodniczący wnosi więc uchwały typu – uchwala o składach osobowych komisji.  

Są to uchwały techniczne. Przewodniczący nie ma prawa wnosić uchwał merytorycznych, do 

jakich należy uchwała o dietach. W związku z powyższym, takiej inicjatywy uchwałodawczej 

Przewodniczący Rady nie posiada i była to decyzja radnych, w tym radnej, która ,,za” poprawką 

głosowała. Przewodniczący nie zna takiego rozwiązania, aby kwestię diet regulowane były  

z inicjatywy Prezydenta Miasta.  Z Ustawy wynika, iż jest to wewnętrzna sprawa Rady. Prezydent 

nie reguluje zasad panujących w Radze. Byłoby to co najmniej nieeleganckie, aby zasady 

usprawiedliwień próbował regulować organ, który jest kontrolowany. To Rada Miasta kontroluje 

Prezydenta, nie odwrotnie. Podobnie Sejm kontroluje Rząd a nie Rząd Sejm. W związku  

z powyższym ani Przewodniczący, ani Prezydent nie mają tytułu do tego, aby z inicjatywą wyjść. 

Tytuł do tego ma Komisja Samorządu, Zdrowia, Pomocy Społecznej oraz Ładu i Porządku 

Publicznego. Jest tak na gruncie obowiązującego prawa. Radni pracowali nad Statutem i wiedzą, 

jak on wygląda. Przewodniczący uważał, że kwestia jest dla radnej jasna.  

Radny Stanisław Szałwiński  powiedział, że dużo mówi się na temat psów i kotów. Zdaniem 

radnego należy przeznaczyć środki na edukację związaną z tym, skąd bierze się kot, czy też pies  

i uświadomić, że jeśli ktoś ma kota, ma też obowiązek. Przechodząc obecnie nowym chodnikiem 

przy ul. Kopernika, trzeba być dobrze wygimnastykowanym, żeby przejść czysta nogą.  

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda  powiedział, że wypowiedź 

radnego potraktowana zostanie w ramach wolnych wypowiedzi. 

 

P u n k t  20 

   Wolnych wniosków i oświadczeń nie zgłoszono.  
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P u n k t  21 

    Sprawy różne. 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda poinformował, że do Biura Rady  

wpłynęły następujące pisma: 

- odpowiedź Prezydenta Miasta na wystąpienie kupców z placu terowego przy  

ul. Strykowskiej z dnia 29 listopada 2012 roku, domagających się obniżenia tzw. opłaty 

rezerwacyjnej, 

-   wystąpienie Posła na Sejm RP Marcina Witko z dnia 7 oraz 28 stycznia br. dotyczące prac  

nad   nowelizacją ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, 

-  pismo z dnia 28 grudnia 2012 roku dotyczące debaty nad legislacyjnymi rozstrzygnięciami  

odnośnie procedury in vitro,  

-    pismo Wojewody Łódzkiego z dnia 18 stycznia br. w sprawie przeprowadzenia kontroli, 

- Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi z dnia  

28 stycznia 2012 roku Nr III/80/2013  w sprawie opinii dotyczącej możliwości sfinansowania   

uchwalonego w uchwale budżetowej na 2012 rok deficytu budżetowego Miasta Skierniewice 

oraz Uchwała Nr III/81/2013  w sprawie opinii o prawidłowości planowanej kwoty długu 

Miasta Skierniewice wynikającej z uchwalonej wieloletniej prognozy finansowej na lata  

2013-2022. Poinformował, ze obydwie uchwały są pozytywne.  

Przewodniczący zwrócił się z prośbą o to, aby na sesjach Rady Miasta i komisjach byli obecni 

merytoryczni Naczelnicy. W ostatnim czasie zdarza się, że Naczelnicy nie są obecni, kiedy 

projekty uchwały dotyczą ich Wydziałów. Zwyczajem RMS od wielu kadencji było to, że jeśli 

komisja jest w zakresie kompetencji Naczelnika, jest on na niej obecny. Na komisji opiniowane są 

nie tylko projekty uchwał, omawiane są też sprawy różne i bieżące kwestie związane  

z działalnością Miasta, dlatego obecność Naczelników byłaby wskazana. Komisja odbywa się 

zazwyczaj raz w miesiącu, więc nie jest to zbyt obciążające zajęcie. W chwili obecnej jedną 

kwestią jest to, że nie ma radnych, ale nie ma też Naczelników Wydziałów i nie ma z kim 

rozmawiać.  Ponadto jeśli uchwały dotyczą spółek, to powinni obecni być ich przedstawiciele.  

W tym miesiącu na komisji, nie było przedstawiciela spółki, pomimo, że uchwała jej dotyczyła. 

Nie można zadać pytań, a nie wszystko wiedzą Prezydenci, gdyż nie jest to możliwe. 

Radny Jan Czubatka  zapytał, czy mieszkańcy, którzy nie zdążyli zabezpieczyć się przed zimą  

w piasek i mieszankę soli do posypywania chodników przed prywatnymi posesjami mogli będą 

zabezpieczyć się w sól w ZUM, odpłatnie lub nie odpłatnie?  Podziękował dyrektorowi MOK 

Piotrowi Bigos za okazaną pomoc, poprzez uczestnictwo członków Orkiestry Miejskiej  

w uświetnieniu uroczystości w dniu 26 stycznia 2013 r. poświęconej przywróceniu pamięci 

rozstrzelania 40 więźniów Pawiaka w dniu 20 grudnia 1943 roku, 20 w Skierniewicach,  

przy ul. Rawskiej 1 i 20 w miejscu nieznanym. Podziękował też za 6 promocji medialnych Miasta 

Skierniewice w TVP 3 Telewizja łódzka, o którym może mało kto wie.  

 

  P u n k t  22 

Przewodniczący Rady Miasta Skierniewice Mariusz Dziuda dokonał zamknięcia XXXII sesji 

Rady Miasta Skierniewice. 

Na tym protokół zakończono i podpisano. 
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